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Ballagás a Postaforgalmiban

Vas megyében már az április 11-én meg-
tartott országgyűlési képviselő-választások
első fordulója sikeres volt. Miként erről ké-
pes tudósításunk készítése során is meggyő-
ződhettünk, a választópolgároknak több
mint 25%-a már a kora reggeli órákban az
urnákhoz járult. V. Németh Zsolt a Fidesz-
KDNP jelöltje az 5. számú választókörzet-
ben főlényes győzelmet aratott. A szavazók
70,77%-a ez (19 888 szavazat) – rá szava-
zott. A második helyen végzett a Jobbik szí-

neiben induló Bana Tibor 15,6%-kal (4383
szavazat), 3. az MSZP-s Oroszvári Péter
13,64% (3833 szavazat). Vasban valameny-
nyi választókörzetben a Fidesz-KDNP je-
löltjei szerezték meg az első helyet. A la-
kossági aktivitás jelezte, hogy Magyaror-
szágon – ez alól Vas megye sem kivétel –
megérett az idő a jelentős változásokra. A
térségben hazánk rossz gazdasági eredmé-
nyekkel, rossz jogi szabályozással és vállal-
kozásokat, munkaadókat és munkavállaló-
kat egyaránt súlytó adópolitikával a rend-
szerváltás éllovasából sereghajtóvá vált. Az
elmúlt évtizedekben hazánk tekintélyes és
nemzetközi pozíciója erősen erodálódott.
Az újonnan felálló kormánynak bőven lesz
tennivalója.

A Fidesz-KDNP 263 mandátumot szer-
zett, az MSZP 59-et, a Jobbik 47-et az LMP
16-ot, és egy független képviselő ülhet be a
parlamenti patkó széksoraiba.

V. Németh Zsolt
fölényes győzelme

Vasban már az első
fordulóban tartolt a Fidesz

Április 30. péntek délelőtt 11 óra. Süt a
nap, gyülekeznek a szülők, barátok, nagy-
mamák és nagypapák, a tanári kar, a város
vezetői, s felhangzik az utolsó csengetés. A
hosszú menetelés a végéhez közeledik. El-
ballagnak a végzősök. A 27 diákot Bertók
Gyöngyi igazgatónő és Plótár
Edina osztályfőnök vezetésével
vett búcsút az osztálytól, s elin-
dultak egymásba kapaszkodva.
Csillogtak a szemek, szemér-
mesen párásak voltak a tekinte-
tek, a körömcipők belekopog-
ták a lépcsőbe az utolsó morze-
üzeneteket: most búcsúzunk és
elmegyünk... tovább... tovább...
és még egy lépés, meg még egy,
s mire felocsúdtak, már messze
jártak. Még fogták egymás ke-
zét, ahogy illik. Azután elen-
gedték, s elérkezett a szürke,
nehéz, ólmos hétköznapok ideje. Még egy
utolsó mártózás volt hátra, egy parányi
megmérettetés, az érettségi, azután körül-
fonj liánjaival mindent az élet. Néha fojto-
gat, néha lélegzethez juttat, felemel.

Ballagtak sorban: Barnácz Mária, Baum-
gartner Andrea, Budai Krisztián, Cséve
Benjamin, Déri Klaudia, Drága veronika,
Geröly Cintia, hajba Barnabás, Józsa Péter,
Karátföldi Dániel, Kóbor Viktória, Kósi

Melinda, Lasics Klaudia, Léber Bianka, Lő-
dör Milán, Márkus Mónika, Müller Zsófia,
Nagy enikő, Németh Aletta, Nunkovics
Martin, Pasics Tibor, Pék Martin, Sárközi
Bernadett, Szierer Szandra, Török Nikolett,
Ujhelyi Beatrix, Urvald Manuéla.

Nyomukban fiatal szellő kél. Kisöpri az
idő áporodott levegőjét... emlékek tárháza
őrzi a csínytevések titkait, amit szívükben
elvisznek. Még nem tudják, de sokáig kísér-
tenek az első szerelmek, csókok, sikerek,
kudarcok, átbliccelt matekórák, s mire fel-
ocsúdnak, már letisztult az ifjonti csínyte-
vések, és emlékké szelídül minden rossz.
(Folytatás a 2. oldalon Búcsú az alma ma -
ter től címmel)                 – sok –
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A virágba öltözött udvaron felhangzik a
Himnusz, elcsitul a zsivaj, csak egy-egy re-
nitens autó zaja rondít bele az ünnepélyes-
ség csendjét. Farkas Lilla szavalatát követő-
en az iskola igazgatónője, Bertók Gyöngyi
igazgatónő búcsúztatja.

„Az igény valóságot szül. A dolgok meg-
valósulásának az a kezdete, ha makacsul rá-
juk gondolunk.” Így vélekedett Popper Pé-
ter, a két hete elhunyt pszichológus, író. Mi-
re gondolt? Talán arra, ahogy ami igazán
fontos, az eljön az életünkbe. Személyisé-

günk, karakterünk, belső igényeink tör-
vényszerűen formálják sorsunkat. Vágyaink
megkeresik a tárgyat maguknak. A környe-
zetünkben élők, s akikkel találkozunk, meg-
érzik azt, ami bennünk van, és eszerint kö-
zelednek hozzánk vagy távolodnak tőlünk.
Hívásainkra azok felelnek, akikkel közös
hullámhosszon működünk. Van, hogy ma-
gányosan érezzük magunkat, máskor sokan
körénk gyűlnek. Ha igazán szeretnénk vala-
mit, azt ébren kell tartani a lelkünkben, nap-
ról napra nem feledni, egy pillanatra sem el-
engedni. Egy napon valóság lesz.”

Mi határozta meg a diákok eddigi életét?
– tette fel a költői kérdést az iskola igazga-
tója, majd így összegzett: „A család és az is-
kola. Miért éppen ők? Mert úgy érezhetté-
tek, ők azok, akik a legfontosabbat nyújtot-
ták számotokra: az értetek is felelős szerete-
tet. Ők azok, akikkel kapcsolatosan úgy
érezhetitek: a legfontosabb hely az volt,
ahol ők tartózkodtak, s figyelmükkel úgy
fordultak felétek, hogy azt érezhettétek, a
legfontosabb akkor és ott ti vagytok.

Most megálltok egy kis időre, hogy lel-
ketekben elrendezzétek belső ügyeiteket.
Az öröm és szorongás perceiben a jelen idő-
ből kilépve visszatekintetek, számadást, lel-
tárt készítetek.

Én pedig reménykedem, hogy közös
utunk során voltak olyan pillanatok, ame-
lyek időtlen élményt adtak – akár könnye-
ket csalva szemetekbe, akár örömet rajzolva
arcotokra.”

„Az iskolán keresztül elindultatok a na-
gyobb világ felé: a város, az ország a nagy-
világ felé. De ez a külső világ is az iskolán
keresztül jutott el hozzátok, s vált áttekint-
hetővé. Így jelentette az iskola eddig a teljes
világot számotokra, a felkészülést a felnőtt
életre. S nekünk, tanáraitoknak a feladata
eközben az volt, hogy segítsünk benneteket
személyiségetek, jellemetek kifejlesztésé-
ben. Még akkor is, amikor ti az óvó – intő –
feddő szót kemény szívvel elutasítottátok.”

A szülőkhöz kéréssel fordult az iskola
igazgatónője, Bertók Gyöngyi: „El kell fo-
gadtatnunk, hogy bár nagyon kellemes álla-
pot felnőttes jogokkal, de komolyabb fele-
lősségvállalás nélkül élni, az nem vezet a
hőn áhított szabadsághoz és függetlenség-
hez. Kérem Önöket, segítsék továbbra is
gyermekeiket abban, hogy önállóak, önma-
guk lehessenek.”

„Kedves búcsúzó Diákok!
Most elballagtok, s mi elköszönünk tőle-

tek. Hamarosan elmúlik ez a nap is, ame-
lyen köszöntésetekre virágköntösbe öltözött
az iskola. Őrizzétek, vigyétek magatokkal e
képet, adjon erőt az elkövetkezendőkhöz. S
amikor útra keltek az ifjúkor legszebb évei-
be lépve, kívánom nektek, hogy elmondhas-
sátok; a mai napon kezdődik el az életem,
mert ma a világ egyik polgára lettem. Ma
lettem felnőtt, mától másnak is számadással
tartozom, nem csak magamnak és szüleim-
nek. Már nem csak a jegyeimért felelek,
mától a világnak tartozom számadással, a
jövővel, az élet nyújtotta minden lehetőség-
gel. Mától kezdve a dolgom az, hogy itt le-
gyek, nyitott szemmel, lelkesen, felkészül-
ten. Hogy mire? Nem tudom. Bármire és
hogy szeresek, hogy vállaljam a felelőssé-
get és éljek a lehetőségekkel.

Kedves Ballagók!
Az intézmény minden dolgozója nevé-

ben kívánom nektek, hogy életetek legyen
szép, teljes és boldog emberi élet!”

A megyei fenntartású középiskolát Ko-
vács Ferenc, a megyei közgyűlés elnöke is
köszöntötte. Levélben elküldött jókívánsága-
it Unger Józsefné olvasta fel, majd a végző-
söktől Tóth Georgina vett búcsút, a ballagók
nevében Urvald Manuéla mondott köszöne-
tet az itt eltöltött szép évekért, majd a képze-
letbeli stafétabot is átadásra került. A végző-
sök felkötötték a ballagási szalagot az iskola
zászlajára. A szózat elhangzása után virág-
csokrok mögé rejtették arcukat a végzősök,
azután magányos csend maradt utánuk.

Fotó: bodorkós

Búcsú az alma matertől
Az iskola lakójából a világ lakója lettem

Napfény, finom étkek a bográcsban, ze-
neszó, popkorn-árus és sok-sok jókedvű
kismákfai. Távirati stílusban így lehetne
összefoglalni a kismákfaiak majálisát, amit
Jankovics Milkós szervezett. A lelkes akti-
visták egy „felvonulós” csoportképre is ösz-
szeállnak a kút melletti placcon, amúgy né-
mi nosztalgiamázzal vonva be a kora dél-
utánt. Az orvosi rendelő szomszédságában a
szabadtéren rendezték be az alkalmi színpa-
dot, nézőteret. A színpad mögött napernyő
alatt Kassai József hangosít, keveri a zenei
lapokat, majd megérkeznek a fellépők is, el-
sőként a petőmihályfai színjátszók, akik
Hans Sachs örökérvényű darabjával szóra-
koztatják a nagyérdeműt. A ravasz kikapós
menyecske mindig aktuális. Csinos feleség
(kicsit kikapós), ügyes szolga, fiatal szere-

tő, a többit már el tudjuk képzelni. Ők alig
egy fél órája még Vasváron a strandi (tren-
di) majálison léptek fel. A közönség tapssal
jutalmazta a játékukat. Miklós pedig étek-
kel kínálja a vendégeket, miként minden er-
re vetődőt, majálisra érkező helyi lakost.

Miért éppen majálist szerveztél? – kérde-
zem tőle. Válasza meggyőző: – nem kell
mindig csodavárásos állapotban leledzeni.
Nosza rajta, és fogjunk össze mi kismákfai-
ak! És tessék, van keltje a mi kis mákfai ma-
jálisunknak is. Néha szponzorálhatunk mi ál-
lampolgárok is, így jómagam felfogadtam az
„Al-Kalmy” zenekart, akik erre az estére
szerveződtek, és a majális zárásaként játsza-
nak nekünk Kassai Jóska vezetésével. Nos,
azt hiszem, ehhez nem kell mit hozzáfűzni. A
képek magukért beszélnek.        – sok –

Kismákfai
majális
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Április 29-én, csütörtökön délután 2-kor
ünnepélyesen elstartolt a 9. Színjátszó Feszti-
vál. A jeles teátristákat hegyháti seregszemlé-
je minden évben a városba csalogatja az ama-
tőr színjátszókat. Idén mintegy 300-an érkez-
tek. Az ünnepélyes megnyitót személyesen
tisztelte meg Kovács Ferenc, Vas Megye Köz-
gyűlése elnöke és az alelnök Majthényi Lász-
ló. A vendégeket Gergye Rezső üdvözölte,
majd V. Németh Zsolt polgármester a házigaz-
dák szívélyességével üdvözölte a részvevőket.

„Amikor fesztiváloknak ad otthont Vasvár,
olyan lesz ez a város, mint amilyenné szeret-
nénk tenni. E rendezvényeknek is a lényege a
vidámság. Helyén való viccelődni, aminek na-
gyon széles tárháza van. Egy alkalmai kiad-
ványban velem is élcelődtek. Mivel selmecbá-
nyai hagyományokon nőttem fel – mely sze-
rint a megsértődés fordítva arányos az intelli-
genciával – ezen nem sértődtem meg.

Akinek humora van mindent tud, akinek
meg nincsen, az meg mindenre képes. Én dup-
lán sem sértődöm meg. Apropó, ennek a hu-
morzsáknak nagy szerencséje, hogy én nem le-
szek a zsűriben. Arra késztetek mindenkit, hogy
vidámsággal teljen el ez a néhány nap. A szín-
játszásnak és a művészeteknek is az a lányege,
hogy elképzeljük, milyen is lehet másnak lenni.
Az emberiesség lényegét ragadjuk meg azzal,
hogy empátiánk legyen, ami a moralitás kezde-
te is. Vidámabbak és jobbak is legyetek, legye-
nek ezeken a napokon. Legyenek szakmai és
közönségsikerek is. Ne is legyen olyan darab,
amely Oscar Wilde mondását juttatná eszünk-
be, miszerint: az előadás fényesen sikerült, de a
közönség, az csúfosan megbukott.”

Majthényi László alelnök a szín, a színját-
szás szemantikai fejlődésével vázolta fel azt a

kultúrtörténeti utat, amit a színjátszás, a teát-
risták műfaja bejárt az elmúlt évszázadokban,
majd Rajner Ágota, a rendezvény mindenese a
művelődési ház előtti térre szólította a sorkifa-
ludi Csendbontó Társulatot, akik az Üstfolto-
zók című pajzán francia darabbal azonnal kö-
zönségsikert arattak. A zsűri – mi mást tehetett

– vette a lapot. Megtapsolta, majd tarsolyába
gyömöszölte az idei fesztivál második előadá-
sának ineraktív térélményét. Mert hisz vásári
komédiát hol másutt, ha nem valódi téren, his-
torikus háttérben illik játszani. A produkció-
nak kétszeres térélményt kölcsönzött a műve-
lődési ház hatalmas üveg homlokzata, min-
tegy csalogatva a közönséget, egyben jelezve,
minden igaz és annak a fonákja is, ha úgy
akarjuk. Épp úgy, ahogyan tükröt tart e kis
groteszk darab a valóságnak. Hisz a színen
minden csak játék. Ha magadra ismersz, az
csupán a véletlen műve, amely nem más, mint
néző és színész cinkos egymásra kacsintása.
Pont az, amiről a színház – mióta feltalálták a
görögök – évezredek óta szól.

– sok –

A színjátszók bevették Vasvárt A színjátszó
fesztivál

minősítései
Arany
1. Shakespeare: Pyramus és Thisbé –

Szó és Kép Színpad Pápakovácsi, rendezte:
Csukárdi Sándor

2. J.M Synge: A kolompár lakodalma –
Ferrum Színházi Társulás Szombathely,
rendezte: Barasits Árpád

3. Álomevők – Soltis Lajos Színház
Celldömölk, rendezte: Deák Varga Rita

Ezüst
1. Lezsák Sándor: 80 vödör levegő –

Theatrum ad Flexum Mosonmagyaróvár,
rendezte: Kurucz Róbert

Bronz
1. Hans Sachs: Komédiakosár – Vasvári

Színi Egylet, rendezte: Gergye Rezső
2. Csukás István: Pom Pom meséi – Re-

ményik Suliszínház Szombathely, rendezte:
Németh Gyöngyi

3. Muzsi-kuss-sokk – „Üss a hasadra!
Színjátszó Csoport” Vasvár, rendezte: Raj-
ner Ágota

4. Szókimondó – DagART Forrás Művé-
szeti Stúdió Mohács, rendezte: Antoni Andrea

Minősített
1. Félkoronás frigy – R.E.Mitchel a

„Rumra cserélt feleség”című műve alapján.
Sok-szín-pad Bük, rendezte: Major Ágota

Színészi alakításért
1. Zemlenszky Rujder Éva (80 vödör le-

vegő)
2. Komka Tamás (80 vödör levegő)
3. O. Cser Zita (80 vödör levegő)
4. Dobosi Ádám (Casting)
5. Horváth Barnabásné Csehimindszent

(néprajzi értékek felkutatásáért és rögzíté-
séért)

6. Remény Suliszínház Szombathely
(„Reménység”)

7. Hegyhát Színpad Budapest (társulati
junior)

8. Csukárdi Sándor Pápakovácsi (az elő-
adás speciális humoráért és a rendezésért,
Shakespeare: Pyramus és Thisbé)

9. Kon(s)zerv Társulat Budapest (színhá-
zi nyelv megújításáért)

10. AHA Színpad – Közösségi díj
11. Antoni Andrea drámapedagógiai és

csoportvezetői díj
12. Azték Színjátszó Csoport Szeged –

Biztatás díj
13. Soltis Lajos Színház Celldömölk –

legjobb együttes (Álomevők)

Vándordíj
Soltis Lajos Színház Celldömölk (Álo-

mevők)

Kicsik és nagyok együtt köszöntötték
az oszkói édesanyákat

Idén már harmadik alkalommal gyűltek
össze gyermekek, fiatalok és felnőttek a
Hegypásztor Kör hívására, hogy együtt kö-
szöntsék a faluban lakó valamennyi édesany-
ját.

Vasárnap délután először a kisiskolások
léptek színpadra a kultúrházban, versekkel,
dalokkal kedveskedtek a meghatott szülők-
nek. Ezt követően a fiatalokból és felnőttekből

álló lelkes csapat elgondolkodtató verses- és
prózai idézetekkel köszöntötte az egybegyűl-
teket, akik örömkönnyeik közepette köszön-
ték meg a kedves megemlékezést.

Az egyórás műsort követően egyedi aján-
dékot kapott valamennyi résztvevő édesanya:
az egyesület munkatársai által készített szí-
vecskés kulcstartót vihették haza emlékül.

Az ünnepség után a szervezők ellátogattak
a helyi idősek otthonába, ahol felköszöntötték
a női lakókat Anyáknapja alkalmából.

A program révén így több mint 100 anyu-
kához jutottak el Oszkóban a köszönő szavak,
és a szeretet üzenete. A szereplők érzelmileg
feltöltődve siettek haza otthonukba, hiszen va-
lamennyien komolyan vették a költő intő sza-
vait:

„Bárhol is vagy, hát fordulj vissza
Az ember másként nem tehet
És csókold meg amíg nem késő
Azt az áldott édes szívet
Ha még lehet, ha még lehet.”
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IX. Vasvári Színjátszó Fesztivál
– Összegző vélemények –

Azoknak a szemével,
akik belülről élték ezt meg

Egy fesztivál, ami már a IX. alkalmat éli
meg, nemcsak hagyományokkal, de állandó
fellépőkkel, szervezőkkel és szívesen visz-
szatérő zsűritagokkal is rendelkezik!

Katona Imre rendező, zsűritag szerint,
finoman szólva is sokszínű volt az idei Vas-
vári Fesztivál!

Pataki Andrásnak – a zsűri elnökének –
a véleménye pedig az, hogy a legfontosabb,
a színjátszó csoportok úton maradása! Az
úton lét pedig állandó tanulással jár, erre is
szolgál a fesztivál. A körülöttünk lévő em-
berek ízlését mi magunk is alakítani tudjuk,
szembe lehet szállni a televízió butító hatal-
mával. A csodát közösen kell művelnünk!
Pataki András szerint, a Vasvári Színi Egy-
let és az „Üss a hasadra” Vasvári Ifjúsági
Színjátszó Csoport is becsülettel helyt állt,

mindkettejük előadása igazi színházi jelen-
téstartalommal bírt, és értéket közvetített.

Vasvár a gyors közvélemény kutatásom
alapján kiváló házigazdának bizonyult, né-
ha még a lehetetlen megoldása is sikerült a
résztvevő színjátszó csoportok szerint.
Azokra a kérdéseimre pedig, hogy milyen
volt az idei színjátszó fesztivál és miért sze-
retnek a Hegyhátra jönni a résztvevők, szin-
tén nagyon pozitív válaszokat kaptam!

Kikerics Színjátszócsoport Budapest
– Nagyon vendégszeretőek, és segítőké-

szek a vasvári szervezők, ami külön szemet
szúrt nekünk, hogy nagyon pontosak is, bár-
mivel lehet fordulni hozzájuk. Szép a kör-
nyezet, a helyszín maximálisan megfelelő a
fesztiválnak. Jó látni, hogy átfogó a korosz-
tály. Érezhető, hogy itt jelen van most a kul-
túra. Jövőre is szívesen eljövünk, ha lesz rá
módunk, és lehetőségünk!

Nyíregyházi Főiskola Színjátszó Mű-
helye

– Nagyon tetszik nekünk a fesztivál
megszervezettsége, jó, hogy jellemző a mű-
faji változatosság. A zsűri korrekt, az építő
kritikát részesítik előnyben és ez nagyon
fontos számunkra!

Szó- és Képszínpad Pápakovácsi
– Mi már több éve járunk ide, és most az

a megtiszteltetés ért bennünket, hogy tiszte-
letbeli Vasvári polgárokká válhattunk egy
polgáravató keretén belül. Nagyon tiszta és
igényes a város, nagyon szép a templom, a
kilátó. A zsűri nemcsak a produkciót nézi,
hanem a csoportok körülményeit is, hogy
honnan jöttek, esetleg milyen nehézségek-

kel küzdenek, ez nagyon korrekt a részük-
ről! Azt viszont nagyon sajnáljuk, hogy a
csoportok nem fektetnek arra nagy hang-
súlyt, hogy megnézzék egymás produkcióit,
hiszen egymástól is tudnának tanulni!

Nánai Színjátszó Csoport
– Nagyon jól éreztük magunkat, örülünk,

hogy új emberekkel ismerkedhettünk meg,
és barátságokat köthettünk. A város kifeje-
zetten szép, a Csónakázó-tó nagyon tetszett
nekünk. A helyi emberek kedvesek, igazi
„parti arcok”! Az étterem kicsit messze
volt, de leküzdöttük ezt az akadályt. Tény,
hogy a zsűrinek, ami szívén, az bizony a
száján is volt, de keménységük mellett ked-
vesek is voltak!

Soltis Lajos Színház Celldömölk

– Mi sajnos nem tudtunk végig itt lenni a
fesztiválon, de jól éreztük magunkat. Sze-
rintünk Vasvár elég jó házigazda, jó előadá-
sokat is láttunk, a zsűrivel pedig nagyon
elégedettek vagyunk. A környék nagyon
szép,de sajnos sok szúnyoggal találkoztunk.

Azték Színjátszó Csoport Szeged
– Szerintünk FANTASZTIKUS volt a

színjátszó fesztivál – kérlek, ezt csupa

nagybetűvel írd le, nem véletlenül jöttünk el
ilyen messzire, ragaszkodunk Vasvárhoz!
Jó, hogy itt nincs fejetlenség és színvonalas
a fesztivál! A tavalyi évben a környék na-
gyon színpatikus lett nekünk, jövőre is sze-
retnénk jönni.

Forrásművészeti Stúdió Mohács
– Sajnos mi csak az utolsó napra értünk

ide, de mindenki nagyon kedves velünk, jó
kritikát kaptunk, fontos, hogy jó szakértők-
ből állították össze a zsűrit, igazi profik. Jö-
vőre ugyanitt.

A házigazda szemével

A Fesztivál sokszínűségéről, a lebonyo-
lításáról, az előadásokról, a négy nap ese-
ményeiről, és a tervekről Rajner Ágota, az
egyik főszervező mesélt nekem.

– Milyen előkészületek előzik meg a szín-
játszó fesztivált?

– A jelentkezési létszám szerencsére év-
ről évre folyamatosan nő, idén négy elő-
adást is vissza kellett mondanunk. Az ön-
kéntes segítők nélkül ez a fesztivál nem
jött volna létre, hiszen 4 napig, 24 órán ke-
resztül szolgálatban voltak, és segítették a
csapatokat. Minden évben egy pályázat
alapján kerül megrendezésre a találkozó.
Persze mindig félő, hogy a fesztiválra va-
jon sor kerül-e, hiszen ez a pályázat sike-
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res elbírálásától függ, de eddig szerencsére
mindig megvalósulhatott ez a négy nap.
Hat helyen tudtuk elszállásolni a résztve-
vőket, sajnos a kollégium kiesése miatt.
Sok előkészületet és nagy szervezettséget
igényelt a fesztivál, mindenre fel kellett
készülnünk.

– Katona Imre azt mondta, „finoman
szólva is nagyon sokszínű a Vasvári Feszti-
vál”, vajon miért?

– Igen, az előadások nagyon szélsősége-
sek voltak, találkoztunk igazi profikkal,
akik produkciója bármelyik színházban
megállta volna a helyét, és kezdő csapatok-
kal is, akik nemrég indultak el ezen az úton,
és idén is jellemző volt a műfaji változatos-
ság. A közönség szempontjából is hullám-
zóak voltak az előadások, volt olyan, ami
teltházzal ment, de akadt olyan is sajnos,
amelyet csak tizen láttak. 

– Sok csoport említette, hogy sajnálja
azt, hogy kevesen nézik meg egymás pro-
dukcióit, pedig pont ezekből tanulhatnának
egymástól. Mi lehet ennek az oka?

– Ez talán azért van, mert a színjátszók
elfáradtak ebben a kilenc évben, és más
fesztiválokon is látják egymás játékát, vala-
mint ismerik egymást, tudják, hogy mit
nyújt számukra a másik csoport. Ha nevetni
szeretnének, vagy éppen elérzékenyülni,
már tudják, melyik darabot válasszák.

– Van-e rangsor a színjátszó fesztiválok
között, és ha van, Vasvár hol helyezkedik el
ezen a ranglétrán?

– A mi fesztiválunk a fesztiválok rangso-
rában jó helyet foglal el, a legnagyobb a Ka-
zincbarcikai Nemzetközi Színjátszó Feszti-
vál, ami nagyon színes és hatalmas őrület
jellemzi. A mögötte lévő rangsorban 4–5
ilyen találkozó is van, amelyek egyenrangú-
ak. Szerencsére mi is köztük vagyunk. Mi
minden évben próbálunk egy kis pluszt
nyújtani a szereplőknek, idén például szak-

mai foglalkozásokon is részt vehettek, jövő-
re pedig tervezzük a kistérségbe kivinni az
előadásokat, ezzel is más hangulatot, több-
letet adni nekik. Úgy érzem nemcsak szak-
mailag, de érzelmileg is rengeteg töltetet
nyújtunk az ide messziről vagy éppen a kör-

nyékből érkezőknek. A kilenc év alatt már
tíz csoportot fogadtunk tiszteletbeli vasvári-
vá. Idén a Pápakovácsi színjátszókat és Pa-
taki András rendezőt, a zsűri elnökét. Akadt
olyan megkérdezett is, aki jelezte, hogy
visszajön hozzánk nyaralni. Reméljük, jö-
vőre a X. Vasvári Színjátszó Fesztivál még
az ideinél is sikeresebb lesz.

Füsti Molnár Sándor
AHA-élményei

„Azok az emberek, akik arra szorulnak,
hogy kapjanak, képesek adni is…”

A Vasvári Színjátszó Fesztiválon sok ér-
dekességgel találkoztam – de egy valaki,
jobban mondva valakik –, mégis mindenki-
nél jobban felkeltették érdeklődésemet. Ők
nem mások, mint az AHA Színpad tagjai, és
vezetőjük Füsti Molnár Sándor, akit minden-
ki csak Fecskének, vagy Fecsinek becéz.

Fecsi már 15 éve hajléktalanokkal fog-
lalkozik, és társulatának, az AHA Színpad-
nak is hajléktalanok a tagjai.

– Hogyan indult a társulat, és milyen
utat jártak be a kezdetetktől?

– Az egészet egyetlen vers indította el,
egy rendezvényre készültünk, és az egyik
hajléktalanunk jelentkezett, hogy ő szívesen
elmondana egy verset. Gondoltuk, miért is
ne? Ez után fogalmazódott meg bennem,
hogy létrehozhatnánk velük egy színjátszó

kört. Rengeteget jelent nekik, hogy ők, akik
arra szorulnak, hogy kapjanak, képesek ad-
ni is. Az évek során a csoport Vatikánban
magyar nyelvű áldást is kapott XVI. Bene-
dek pápától. A Duna Táj Alapítvány a pró-
bák kezdete óta veszi fel munkánkat, egy
forgató csoporttal kísérték végig a próbafo-
lyamatokat és sorsunkat egészen a fesztivá-
lig. Ez a dokumentumfilm, ha valóban
igény mutatkozik rá, a Duna televízión és
az M2-es csatornán is bemutatják.

– Hogy érezték magukat Vasváron?
– Számunkra az, hogy itt lehettünk, egy-

szerűen felbecsülhetetlen. Várakozással teli
hónapok előzték meg a fesztivált, rengeteget
próbáltunk, és lelkileg is készültünk. Ez a ta-
lálkozó több egyszerű ittlétnél. Értéket köz-
vetít nemcsak nekünk, de mindenkinek. Az
évek alatt már tiszteletbeli vasvárivá váltam,
ezért nekem külön öröm ide eljönni.

– Miért van szükség a vasvári színjátszó
fesztiválra?

– Ha ez a színjátszó fesztivál nem lenne,
megkárosítanánk a művészetet, a színját-
szást szerető közönséget, hiszen annyira
sokszínű, annyiféle habitusú emberek szak-
mai találkozója ez a „fórum”. Az életkor is
nagyon változatos. Megannyi külön világot
alkotnak az egyes korcsoportok. Ilyenkor
lehetőségünk van arra, hogy tudatosan oko-
sítsuk az embereket. Nagyon jó volt a han-
gulat, a művészet szinte kézzel fogható,
karnyújtásnyi távolságban együtt lélegzett
„színésszel” és nézővel. Teljesen feltöltőd-
tünk, amellett, hogy el is fáradtunk. Négy
nap őrületen vagyok túl, a szó legjobb értel-
mében. Nagyon jól éreztük magunkat, a ne-
vető embernél nincs is jobb a világon, és mi
elmondhatjuk, hogy sokat nevettünk!

– Jövőre ugyanitt?
– Természetesen! Hazajövök, és boldog

vagyok, hogy vasvári lehetek!
– Azt hiszem ennél jobb végszót nem is

találhattunk volna. Köszönöm!
– Én is köszönöm.

– Pusztai Krisztina –
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Vasban tarolt a Fidesz. Vasvár polgár-
mestere, V. Németh Zsolt, aki immár negye-
dik alkalommal is sikeresen indult a parla-
menti választásokon, és országosan kiugró
70,77%-os eredménnyel jutott a Parla-
mentbe, az előzetes kiszivárogtatott hírek
szerint államtitkár lesz. Erről – és termé-
szetesen arról beszélgettünk a Fidesz-
KDNP-jelölt politikussal – hogy mi várha-
tó, s milyen posztot fog betölteni az újonnan
megalakult kormányban? Amennyiben ki-
nevezik, az új helyzetet teremt Vasvár, a
térség és nem utolsó sorban a család hely-
zetében is.

– Sportnyelven fogalmazva: hazai pályán
fix egyes eredmény született. Minek tulajdo-
nítja ezt a sikert, és milyen érzés volt ország-
gyűlési képviselő-jelölként illetve jelöltként
megérni ezt?

– Természetesen e mögött a siker mögött
érzem a választópolgárok bizalmát, amivel
elismerték az elmúlt évek munkáját, együtt-
működését. Ez hihetetlen felelősség. Ebben a
győzelemben három tényező is szerepet ját-
szott. Egyrészt történelmileg hagyományo-
san – akár a múltszázad első felének válasz-
tásait is elemezve – látható, hogy ez a vidék
mérsékelt jobbközép erőket támogató vidék.
Itt olyan népek laknak, akik a szélsőségeket
el szokták utasítani. Érkezzenek azok akár
balról, akár jobbról. Tehát van egy történelmi
meghatározottsága is ennek az eredménynek.
És mindemellett meg kell köszönnöm egy
szűkebb, 300 emberből álló aktivistának a
munkájáét, akik ténylegesen segítették sike-
res szereplésemet. Így ez a siker nagymérték-
ben nekik is betudható. És talán a harmadik
elemben szerepet játszhattak az én képessé-
geim, az elmúlt években végzett képviselői
tevékenységem is. Ezek együttesen eredmé-
nyezték a sikert.

A második fordulóknak majdnem papír-
forma íze volt, amit a választók igazoltak is.
Ám a neheze csak most következik, mert ez
az ország hihetetlen mélypontra jutott. Ráa-
dásul kedvezőtlen külső tényezők ezt a ne-
héz helyzetet csak tovább mélyítik. Ráadá-
sul apátiába süllyedtek a választók is. Úgy
érzik, hogy az elmúlt évtizedek mintha el-
vesztek volna. Filozofikus megközelítéssel
élve, az idő kifolyt a kezünk közül. Másik
oldalról nézve, a választóknak úgy tűnik,
mintha a magyar jövő elveszett volna. Mit
lehet tenni? Mindenki nemzeti konzultáció-
ról beszél. Az élve boncolás témái között
említette Orbán Viktor; a rendet, a szociális
biztonságot, gazdaság talpra állítását, egész-
ségügy helyzetét, demokratikus normák
visszaállítását.

– A kétharmados többségnek e problémák
orvoslásához mennyire lesz gazdasági, jogi
és erkölcsi, etikai ereje?

– Számos fórumot tartottam a választási
kampány idején. Elmondtam, hogy a válasz-
tókkal három dolgot az, amit meg kell osztani
valamennyi felelős politikai erőnek. Az első:
hihetetlen mély válságban van az ország. Na-
gyon nagy a baj, nagyobb, mint gondolnánk.
Ebből a mély válságból nincsen varázsütésre
kiút, nincsen Kánaán. Amit nyolc év alatt sike-
rült elrontani vagy akár évtizedek sodródásá-
ban örököltünk, azt nem lehet egy év alatt
rendbe hozni. Azt viszont nem hiszem, hogy
nyolc év kellene hozzá. Elméletileg ugyanak-
kora út vezet az erdőbe befele, mint kifelé. Ám
ahhoz, hogy kifelé jöjjünk, ahhoz tudni kell a
helyes irányt. Ám a kifelé vezető úthoz nekünk
ugyanannyi időnk nincsen, mint befelé, vagyis
nagyobb sebességre kell kapcsolni. A harma-
dik üzent viszont az – a döntéshozóknak leg-
alább is –, hogy a siránkozást abba kell hagyni,
mert van kiút ebből a helyzetből. Azok az alap-
vetések, amelyeket megfogalmazott Orbán el-
nök úr is, azok alkalmasak arra, hogy hitet su-
gározzanak mindazok irányába, akik részesei
akarnak lenni ennek az országépítő munkának.
Azt szeretnénk, hogy ebbe a munkába minél
több ember kapcsolódjon be. A nemzeti kon-
zultáció szükséges a kiláboláshoz, hisz nincsen
olyan területe a magyar társadalomnak, gazda-
ságnak – hisz ha az egészségügyre tekintek ak-
kor ott van gond, ha az egészségügyre akkor
ott, ha a közlekedésre akkor ott. De mindezek
alapja nyilván a gazdaság kell, hogy legyen.
Ott is világos stratégiát kell felvázolni, s ennek
az alapját csak a minden áron való munkahely-
teremtés képezheti.

– Az elmúlt években sokan sokat beszéltek
a gazdaságról. Ám világosan látható: ha a
sikeres gazdaságpolitikához nem tudunk
megfelelő jogi és adózási hátteret teremteni,
akkor ez zsákutcába vezet minket. Másfelől
kardinális kérdés az önök és a választópolgá-
rok számára is, hogy mennyi maradt a kasz-
szában?

– Igen, ezért szükséges egy minden eddi-
ginél pontosabb átadás-átvétel. Hiszen egy-
részt a kasszában lévő pénzt kellene megszá-
molni, ami jelen esetben mínusz, vagyis csak
azt tudjuk megnézni, mennyi hiányzik belő-
le. Másfelől ehhez hozzá kell számolni a kö-
telezettségvállalásokat is mind az állam ré-
széről és mind az államhoz tartozó vállala-
tok, gazdasági társaságok részéről is. Termé-
szetesen van némi bizonytalanság az ország
állapotát tekintve. De ez nem tarthat vissza
bennünket attól, hogy elkezdjünk dolgozni
azoknak a programoknak mentén, amiket
meghirdettünk.

– Mi vidéken élő emberek vagyunk. A ma-
gyar vidék egészen siralmas állapotba jutott
az elmúlt évtizedekben, ami Budapestről, a
magasságos politika platformjáról nézve
sokszor nem látszik. Mit lehet-e tenni ez el-
len? Változtatni kell, mert he ez nem történik

meg, akkor a perifériás kistelepülések akár a
senki földjére is sodródhatnak.

– Lehet és kell is. Hiszen a munkahelyte-
remtés egyik fő terepe kell, hogy legyen –
nemcsak a szükségletek, de a lehetőségek mi-
att is – a magyar vidék. Ebben kell, hogy tar-
talék legyen. Hiszen ha környezetünkre tekin-
tünk, Ausztriára akár – és itt nem az életminő-
séget említem elsősorban, mert az nagyon
messze áll tőlünk – hanem a foglalkoztatás
szerkezetét, vagy akár Szlovéniát is mondhat-
nánk meg Lengyelországot, a velünk együtt a
keleti tömbhöz tatozók közül, akkor láthatjuk,
hogy ezekben az országokban jóval nagyobb a
vidék eltartó képesége, mint nálunk. Ezért az-
tán a vidékpolitikának erre kell fókuszálni. Hi-
szen az agráriumnak és az európai uniós tá-
mogatásoknak nemcsak az acélja, hogy elad-
ható terméket termeljen, hanem azt is látni
kell, hogy a mezőgazdasági termék az egy kü-
lönleges termék. Az agráriumnak van egy ki-
tüntetett feladata. Ezért kapja a támogatást.
Nevezetesen: az a feladata, hogy az ország
egyik sarkától a mási sarkáig gondozza, fenn-
tartsa a vidéket. Nemcsak az állat és növény-
világot, hanem az ott élő emberrel együtt neki
életlehetőséget teremtsen. És minél több fel-
adatot az ott élőkkel oldjon meg, és nem vala-
miféle külső szolgáltatásként fogadja az ott
élő embert. Az Európai Uniónak is egyik elha-
tározott célja, hogy mind többet fordítson a vi-
déktámogatásra.

– A kampány idején elég markáns elvárá-
sok fogalmazódtak meg az unióval szemben.
Nevezetesen: a projektpénzekből ugyan kicsí-
nosítjuk településeink központját, de ez kevés
az üdvösséghez. Ettől még egyetlen munka-
hely sem teremtődik. Kvázi oda kell állni az
unió elé, s azt kell mondani: uraim köszön-
jük, de mi nem így képzeljük ezt el a jövőben.
Ha nem így, akkor hogyan?

– Úgy, hogy először is leltárt készítünk.
Számba vesszük adottságainkat. Amink van,
azt nem adjuk oda másnak. Ilyen a vízva-
gyon. Ami meg már nem a miénk, abból
megpróbálunk legtöbbet visszaszerezni. Pél-
dául ha Magyarország a legerdősebb vidéke
Európának, akkor az ebben rejlő lehetősége-
ket – a biomasszáról beszélek – ki kell hasz-
nálni. Annál is inkább – és itt a faaprítékról
van szó –, mert ebben sokkal nagyobb embe-
ri munka testesedik meg, mint az Oroszor-
szágból a francia tulajdonú gázvezetéken a
falusi házba bevitt gázban. Ami ennek a gáz-
nak a kiváltását jelenti, az többszörös hasznot
jelent. Egyfelől függőségünket csökkentjük
az egyre drágább energiahordozótól és azt
magyarra váltjuk ki, másfelől munkahelyet
teremtünk. Az energiarendszerben óriási le-
hetőség rejlik, de a helyi élelmiszertermelés-
ben is ugyanilyen lehetőségeket kívánunk
biztosítani a programunkban. Magyarán a
szlovén és osztrák gazdához hasonlóan a

Fidesz győzelem után, államtitkári kinevezés előtt?
Beszélgetés V. Németh Zsolt országgyűlési képviselővel
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helyben megtermelt élelmiszer forgalmazá-
sában velük hasonló feltételeket kívánunk te-
remteni, hogy ne lehetetlenítsük el a helyi
termelőt, éppen azért, hogy termeljen a helyi
piacra is. Ennek egyik példája a pálinkafő-
zésnek az osztrák mintára történő átalakítása
lehet, ami az én javaslatom volt.

– E probléma megoldásának az elmúlt év-
tizedekben többször nekifutottunk, de mindig
zsákutcában találtuk magunkat. Nem fél attól
Ön vagy a majdan fölálló kabinet, hogy a
globális szél elleni harcban – hisz ez bizony
az –, no, kertelés nélkül kérdezem: nem fé-
lünk attól, hogy az IMF-hitelek hátterében
megzsarolnak minket?

– Nem vagyunk mi beosztottjaink ezek-
nek a szervezeteknek, nem is kell aszerint vi-
selkednünk. Másrészt ugyanazt kell tennünk
a helyi piacvédelem terén – semmivel sem
többet –, mint amit és amennyit Európa más
országai tesznek. Ők is az Európai Unió ré-
szesei és azok is maradnak. Ha azok az esz-
közök, szabályozók, amelyeket a saját piaca-
ik védelmében használnak az osztrákok, a
németek, a franciák, és azok elégségesek, ak-
kor itt Magyarország bevezetésre kerülő sza-
bályok is elégségesek lesznek.

– Ha már Európát említjük, akkor a ma-
gyarok XX. századi történelme egészen speci-
ális. Konkrétan: a határainkon túl élő ma-
gyarság érdekét a magyar külpolitika – fino-
man fogalmazva is – de elfelejtette okosan és
hatékonyan képviselni, védelmezni. Rövide-
sen olyan államok is tagjai lesznek az Euró-
pai Uniónak, ahol az alapvető emberi jogo-
kat, ha nem is sáros szöges csizmával, de úgy
rendesen birgelivel tapossák… Ez több mint
elgondolkoztató.

– Abban bízom, hogy kétharmados vá-
lasztási eredményben megnyilvánuló nemze-
ti összefogás áttörést jelenten majd a nemze-
ti összetartozás terén, és kiterjed a Kárpát-
medencei magyarságra is. Magában a nemze-
ti érzésben, a nemzeti kiállásban is remélem
változás lesz, és többet nem lehet ezt a népet
23 millió románnal riogatni.

– A kétharmados többség óriási felelős-
ség. Mintha nyomasztó is lenne. az elmúlt 20
év legnagyobb nehézségei közepette iszonya-
tos elvárásnak kell megfelelniük. Nem félnek
attól, hogy ez nem úgy alakul, ahogyan sze-
retnék, és akkor akár eljuthat oda is ez a párt,
ahová a rendszerváltó párt eljutott?

– Az elsöprő választási sikerek után négy
nappal egy végnapjait élő párttal párhuzamot
vonni nem tartanám szerencsésnek. Nem lá-
tom, hogy ez nyomasztaná a Fideszt és a ve-
le szövetséges pártot. Inkább a lehetőséget
látom ebben. Mit is látok én ebben a parla-
menti többségen? Ami az előző kormányza-
toknál felesleges csatározásokra vagy a zsa-
rolások miatt kialakult helyzet feloldására fe-
csérelődött el, azt most mind megspórolhat-
juk, és azokon a területeken, amelyek megér-
tek a változásra, azt meg is tegyük egyeztetés
nélkül nemcsak megtehető, de meg is kell
tenni. A választópolgár szempontjából ez egy
kényelmes helyzet. Ilyen döntés meghozatala

lehet a parlamenti képviselők számának
megfelezése is. Nem lehet arra hivatkozni,
hogy itt még hány száz kört kell futni. Ez a
felhatalmazáson alapuló lehetőség adja az
esélyt arra, hogy az erdőből rövidebb idő
alatt kijöjjünk, mint amennyi idő alatt bele-
keveredtünk.

– Értem, hogy most olyan műholdnavigáci-
ós rendszer került a kétharmados többség ke-
zébe, ami meggyorsítja a tájékozódást és a
döntéshozatalt. Nos, ha már az irányoknál tar-
tunk. Bár a tisztelt ház is csak május 14-én ül
össze, mégis nyílt szóbeszéd a városban, a Va-
si Hegyháton, sőt megye szerte is, hogy V. Né-
meth Zsolt, aki országgyűlési képviselőként im-
már negyedik parlamenti ciklusát kezdi meg,
államtitkári posztot kap az újonnan felálló Fi-
desz-kormányban. A jól értesültek azt is tudni
vélik, hogy épp azt a területet gondozhatja vi-
déki emberként, amit oly jól ismer, vagyis a vi-
dékfejlesztési szakállamtitkár lesz. Kívánja ezt
a hírt megerősíteni, kommentálni?

– A köztársasági elnök megadja a kor-
mányalakítási megbízást a miniszterelnök-
nek, a miniszterelnök megnevezi minisztere-
it, ők pedig az államtitkáraikat. Kvázi ezt a
hírt nem kívánom kommentálni.

– Evezzünk „civilebb”, mondhatni a ma-
gánélet területére. Az elmúlt évtizedekben
láttam, miként őszült meg. Kvázi, a gondok
csak szaporodtak. Ezt a terhet csak akkor le-
het bírni, ha mentálisan topon vagyunk, ami-
ben óriási támasz a család. Kvázi ők is haj-
landók ezért az ügyért tenni. A család miként
tudja tolerálni ezt a politikusi létet.

– Természetesen segítik a munkámat. A
gyerekeim már nagyok, a kampányból is ki-
vették a részüket. De nemcsak ezért fontos a
segítségük és a véleményük, hanem azért is,
mert egy egész korosztály életérzéseit is
megjelenítik. Rajtuk keresztül jóval köny-
nyebben tudok szólni a fiatalokhoz és az ő ér-
zésvilágukat is könnyebben értem meg. A fe-
leségem most is tanul, egyetemi tanulmányo-
kat végez, tehát még nehezíti is ezt a helyze-
tet, de nélküle vállalhatatlan lenne az a fel-
adat. Az otthoni ügyek, terhek jelentős részét
leveszi a vállamról

– Ha most négy évvel öregebbek lehet-
nénk, akkor képviselőként minek örülne iga-
zán?

– Annak örülnék, ha azokon a területeken,
amelyeket a legfontosabbak között megemlí-
tenénk, érezhető változás lenne, épp a gazda-
sági versenyképességünket növelni tudnánk.
Ha négy év múlva a magyar vállalkozások
ugyanolyan versenyképesek lennének, mint a
környező országokban a szlovákoknál és a
románoknál, és érezhető lenne ez a változás a
munkavállalóknál is, jóval több munkahely
lenne és a vidék esélytelen, lecsúszó helyze-
tén változtatni tudnánk, hogy a falvak újra
élettel teli vonzó lakhelyek legyenek Ma-
gyarország túlnyomó többsége számára.

– Képviselő Úr köszönöm az interjút, par-
lamenti munkájához – reményeim szerint ál-
lamtitkárként – sok sikert kívánok!

– Bodorkós –

Közmunkások
A hagyományos köztéri munkák mellett

idén új feladatokkal is bővült a közmunká-
sok feladatköre Vasváron.

A parkok rendezése, terek tisztítása, ker-
tészeti munkák mellett új megbízatásként
festő, karbantartó, burkoló feladatok, fürdő-
karbantartási valamint szociális munkák el-
végzésére is alkalmaz idén az önkormány-
zat munkatársakat.

Szintén a közmunkások látják el a városi
rendezvények körüli logisztikai, terepren-
dezési, színpadállítási feladatokat is. Ilyen
volt most Vasvári Országos Színjátszó
Fesztivál is, melyet a Nagy Gáspár Kulturá-
lis Központ szervezett. A négy napos ren-
dezvényre sok színjátszó csoport szállást is
foglalt s mert Vasváron kevés a szálláslehe-
tőség, a közmunkások segítségével lehetett
alkalmilag kialakítani az alvásra alkalmas
helyeket. Az Erdei Iskola Nagymákfán va-
lamint a vasvári Camping rendelkezik a
szállásadáshoz szükséges infrastruktúrával,
de a két helyszín a nagyszámú igény töre-
dékét tudja csak kiszolgálni. A szervezők a
Családok Átmeneti Otthonának épületében
valamint a Körház alatti üres irodák helyén
is alakítottak ki alkalmi szállásokat. A ko-
rábban megszűnt szakközépiskola kollégiu-
mából és a Polgári Védelem segítségével
ágyakat is sikerült megfelelő számban sze-
rezni időben. Így a rendezvény sikere a
szervezők mellett a vasvári közmunkások-
nak, logisztikában közreműködőknek is
nagyban köszönhető.            – Pm –

Nemzetközi
kórustalálkozó

A Vasvár Városi Kórusegyesület május
29-én, szombaton rendezi meg a XI. Vasvá-
ri Kórustalálkozót, mely egyben az I. Nem-
zetközi találkozó is lesz.

A rendezvény színhelye a Kardos László
Általános Iskola aulája, a hangversenyek
kezdési időpontja 15 óra.

Fellépők:
• Projerni Vegyeskar (Ausztria)
• St. Veiti Táncegyüttes (Ausztria)
• Hirnsdorf Seemanschor (Ausztria)
• Budapesti Széchenyi Könyvtár Kórusa
• Kapuvári Vegyeskar
• Szombathelyi MMIK Erkel Kórusa
• Vasvár Városi Kórusegyesület
A kórustalálkozó egy közös produkcióval

zárul, melyben közreműködik a vasvári Vá-
rosi Zeneiskola Ifjúsági Fúvószenekara is.

A belépés díjtalan.
Szeretettel várunk minden érdeklődőt!

www.vasvar.hu
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Vannak vidékek – Duna TV forgatott Vasvárról
Négy nap akár sok idő is lehet. De for-

gatáshoz, mint kiderült, nagyon kevés,
főleg ha az a stáb célja, hogy teljes képet
mutasson a térségről, jelen esetben Vas-
várról és a Hegyhátról. Végül nekem
mindenesetre sikerült tízpercnyi időt ta-
lálnom Fülöp G. András szerkesztő-mű-
sorvezetővel, hogy megkérdezhessem, a
vasvári, hegyháti tallózás közben mit ta-
pasztaltak a vidéken.

– Hallhatnánk néhány szót a magazin-
műsorról?

– A Vannak vidékek magazin épp május-
ban lesz öt éves és egy Kányádi versciklus-
ra épülve indult el annak idején. A táj szép-
sége, az emberek, közösségek élete, a mű-
emlékek, a kultúrkörnyezet megörökítése –

ez többek között a célja az 5 évvel ezelőtt,
épp májusban elindult Duna magazinnak.
Az egy órás műsorban a szándék szerint
műsorkészítőként az egész Kárpát-meden-
cét bejárjuk, annak magyarok lakta vidéke-
it, néprajzi kisrégiókat, nagyobb vagy ki-
sebb városokat, többek között Budapestet is
a vidékhez csatolva, tematikusan, összefüg-
gő budai vagy pesti részeket egy tájegység-
nek felfogva, feldolgozva. A cél, hogy tuda-
tosítsuk a nézőkben: a vidéki élet mennyi
értéket hordoz. A Hegyhátra az oszkói
Hegypásztor Kör hívására érkeztünk. A stá-
bunk: jómagam szerkesztő-műsorvezető-
ként jöttem, Marossy Géza az operatőrünk,
Jernye János a technikusunk, a műsor ren-
dezője pedig Wonke Rezső. Négy forgatási
nap alatt szeretnénk hiteles keresztmetsze-
tet készíteni a tavaszodó Hegyhátról, Vas-
várról, annak természeti, kulturális, műem-
léki értékeiről.

– Értékek keresése, amit nem bíznak a
véletlenre…

– Most már 910 felett jár a műsorok szá-
ma a havi két megjelenéssel. Az a jó, hogy
egyikünket sem a megélhetési kényszer mo-
tiválja a munkában. Ami van, az egyfajta el-
kötelezettség. Személyemről annyit, hogy
én Erdélyben nőttem fel, két laki életet élek.
A műsorkészítést szolgálatnak érzem, nagy
felelősségnek azok értékek iránt és azok
iránt, is, akiket, ha úgy tetszik, „belekeve-
rünk” a forgatásba. Akiknek minden mon-
data fontos.

– Egy órába nehéz lehet a négy nap
anyagát belesűríteni. Tényleg, az 56 perc-
nyi műsoridőt mennyi „nyersanyagból” ké-
szítik el?

– Sokszor olyan emberekkel találko-
zunk, akikhez nem térhetnek vissza többet,
ezért nem sajnáljuk a nyersanyagot. Másfél,

két óra interjút is rögzítünk. De ez még min-
dig szűk keresztmetszet a világból. Így ál
össze az egy óra. Vagyis, ha összeadom a
forgatási anyagot, az archív anyagokat,
egyéb képi adalékot, akkor 6–7 órányi

nyersanyag készül a négy nap alatt. Ez bi-
zony szövegben is, képben is sok.

– Ha most hazatérnek a forgatásról,
mennyi idő alatt készül el a műsor?

– A stábunk nem sokáig hagyja feldolgo-
zatlanul az elkészített, több órányi nyers-

anyagot. A forgatás hete utáni vasárnapon
már látható az 57 percbe összesűrített vas-
vári, hegyháti kalandozás.

– Mit tapasztaltak a mi vidékünkön?
– A térség természeti adottságai mellett

számomra leginkább a közösségek erejének
megtapasztalása volt a legkiemelkedőbb él-
mény a Hegyháton járva. Nekem az eddigi-
ek alapján Vasvárról és térségéről eddig csak
az „átutazás” jutott. De érdekes, hogy van a
vidékeknek egyfajta dinamikája. Például
forgattunk már Zalában a hármas határ tér-

ségében, az Őrségben és ezeknek a szom-
szédos régióknak meglátogatása után is ta-
pasztaltam, most Vasváron járva, hogy min-
den mindennek egy átmenete és hogy Vas-
vár többet érdemelne a közfigyelemből és
ismertségből. A műsorunkkal is ezt céloz-
zuk: Hogy a kisvárosok méltó módon kerül-
jenek a köztudatba, kerüljön vissza minden
a helyére. S hogy a nézőinkben akár itthon,
akár messze élve emigránsként tudatosul-
jon: Érdemes odafigyelni, érdemek felfedez-
ni az autópályáról letérve az újnak tűnő he-
lyeket, aztán úgyis kiderül majd, hogy min-
den helyén van, az emberek is a helyükön
vannak és hogy aktívak, tudatosak a közös-
ségek, annak ellenére, hogy folyamatok el-
lenük hatnak. A megismeréssel érzékelhető,
hogy a vidékek történelmileg, kulturálisan,
gasztronómiailag egybefüggőek és a vidé-
kek nem perifériák, hanem önmaguk köz-
pontjai. Ezt tapasztaltuk Vasváron is.

A Vasvárról és a Hegyhátról készült fil-
met május első vasárnapján vetítették a te-
levízióban, de a Duna TV honlapján az ar-
chívumban bármikor elérhető a Vannak vi-
dékek hegyháti műsora. A műsorkészítők az
utolsó hegyháti kockák leforgatása után az-
tán már a soros feladatokra tekintenek:

– Következik majd egy Városligetet
feldolgozó műsor, aztán „Szöged” felé
fordul a kamera és ősztől egy határon túli
műsor készítése szerepel a tervekben –
tudtuk meg a szerkesztő műsorvezetőtől,
Fülöp G. Andrástól.

Pogács Mónika
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Már a városban impozáns madárdal köszön-
tötte a reggelt. Mivel az ünnep szombatra esett,
hirtelen kitört a csend. Oly váratlanul szakadt rá-
juk a sok hétköznapi zajgás után, akár a hirtelen
jött nyári zápor. A madarak kora reggel elkezdték
dalukat. Jól begyakorolt kórus lehetett, mert
egyetlen fals hangot sem eresztettek ki torkukon.
A nyitott ablakon át friss, szmogtól és kipufogó-
gáztól mentes levegő áramlott a hálószobába. Jót
nyújtózott, jólesőn ropogtatta meg végtagjait, de
hiába akart tovább aludni, a kialakult szokásrend,
a reggeli fél hatos kelés nem marasztotta az ágy-
ban. Felkelt, a reggelit már a teraszon fogyasztot-
ta el. Tovább hallgatta a madarak dalát, jóízűen
kortyolt a laza kávéból, egy szelet disznósajt a
kutyáknak, egy neki. Ez így ment mindaddig,
amíg a disznósajt el nem fogyott. Azután már csak
kenyeret kaptak. Pirítóst, azután már csak a száju-
kat nyalogatták az ebek. A békességes csend be-
hatolt minden zugba. Ha ez így maradhatna örök-
ké. Három házzal odébb elkezdett szólni a zene.
Majálist tartottak a fiúk. Kétes küllemű alakok ér-
keztek, böhömnagy autókkal. A sok kigyúrt alak
láttán olyan érzése támadt, mintha nem is az előb-
bi békebeli sziget közepén csücsülne.

Kilenc körül szedelőzködött. Füles kosárba rak-
ta az elemózsiát, betette a csomagtartóba a háló-
zsákkal együtt, s elindult kocsival a hegyre. Az
úton alig volt forgalom. Lehúzta az agg kabrió vá-
szontetejét. Élvezte a tavaszi napsütést. Lassabban
haladt, mint máskor. Beszívta a virágzó repceföld
édes illatát. Sárgába, élénk zöldbe, a virágzó fák
hófehérbe öltöztek. Hullámzott a dombos táj. Út-
közben még beugrott két kistelepülésre, az egyik
helyen megfotózta a majálisozó nosztalgia csapa-
tot, azután irány a hegy. A hegyben az öreg pincék
vigyázó oltalmában virágoztak a fák. Néha-néha
egy-egy szellőfuvallat megrázta a fők koronás üs-
tökét. Olyankor virágzápor hullt az égből. Mint egy
nagy tavaszi havazás. Millió fehér virágszirom pe-
regve szállt a levegőben. A hegyben csak néhány
öreggel találkozott. Barátságosan üdvözölték egy-
mást, azután mindenki ment a dolgára. Két évti-
zeddel ezelőtt ilyenkor tele volt a hegy élettel. Fia-
talok, öregek együtt dolgoztak. Most fiatalt elvétve
sem lehetett látni. A fák alatt az akkortájt megszo-
kott gyerekzsivajnak nyoma sem volt. Körülnézett,
akkurátusan kipakolt. A szalonnát a gerendára
akasztotta, mellé egy pár házi kolbászt, a kenyeret
az asztalkendőbe csavarva az öreg konyhaszek-
rénybe tette. Még emlékezett rá, hogy a nagymama
kászlinak hívta a matuzsálem korú bútordarabot.
Kitette az asztalt a pince elé, mellé a székeket. Ha
erre találna vetődni valaki, hellyel kínálná. Szívé-
lyesen, ahogyan illik. Abroszt is terített az asztalra,
csipesszel fogatta oda az asztalszélhez, körkörösen.
Kitette a felhúzható nagy napernyőt is. Azután vé-
gigsétált a hegyen. Mindent szemügyre vett. Oda-
fentről csodálatos panoráma tárult elé. Kitört a ta-
vasz, nyugtázta örömmel. A szavazófülkék forra-
dalma után végre egy kézzelfogható igazi forrada-
lom. A természet forradalma. Ez legalább nem ha-
zudtolja meg magát – gondolta. Miközben végig-
sétált a hegy szalagparcelláján, minden egyes fát
megérintet. Szertartásosan, meditatív mozdulattal
és lelkülettel, mint aki az idő megállításán fárado-
zik. Beszélni kell hozzájuk, s akkor meghálálják –
mondta hajdan nagyapa, miközben ugyanezzel a

mozdulattal tette tenyerét a göcsörtös kérgű fák ol-
dalára. Most ő érintgeti a fákat. Amikor nagyapa
ennyi idős volt, már az unokák szaladgáltak a hegy-
ben. A lejtő alján meg vidáman hengergőztek a fű-
ben. Az enyhe lejtőn versenyt gurultak, mint a lavi-
na. Ám a csontja soha egynek sem tört el. Amikor
megszomjaztak, friss vadsóskát szedtek, azt maj-
szolták. A víznek nagy volt a becsülete, mert a
hegyben csak egy kút volt. Abból ivott ember és ál-
lat egyaránt. Vigyáztak is a falubeliek a kút tiszta-
ságára. Most műanyagpalackban hozzák az ivóvi-
zet, a ciszternába gyűjtött vizet meg öntözésre, per-
metezésre használják. Csak gyerek nincs a hegy-
ben. Akkora a csend, hogy az már sérti a fület – mé-
lázott Gergő, miközben minden egyes szőlőtőkét
megvizsgált. Megnézte a fügebokrot is a pince dé-
li fala előtt. Szépen hajtott, sőt már levelesedett. Pe-
dig nagy fagy volt a télen. A fügebokor karvastag-
ságú ágai azonban átvészelték a telet.

Már jócskán delelőn járt a nap, amikor a sara-
bolást abbahagyta és asztalhoz ült. Épp falatozni
kezdett, amikor a szomszéd ráköszöntött. Hangta-
lanul bukkant elő a zsúpfedeles pince mögül. Lát-
tam az autót, gondoltam átjövök – köszönt illedel-
mesen Pista szomszéd. Láttam, hogy ebédhez terít.
Hoztam egy kis újhagymát. Meg egy kis sonkát,
kenyeret. Látom a szalonna már az asztalon, meg
a kolbász is. Ezt kóstolja meg, ezt a kenyeret! A lá-
nyom sütötte. Forradalmian finom. Azzal elővett a
tarisznyából egy fél vekni kenyeret.

Erre a szóra elmosolyodott Gábor. Már ez is
kezdi. Nem elég a politikus, aki a szavazófülkék
forradalmáról szónokolt. Csak a kikapaszkodás
forradalmára kell várni. Mindig, minden ciklus-
ban. A szomszéd észrevette a grimaszt az arcán.
Szóvá is tette. Amikor elmondta, hogy e szó hal-
latán miért mosolyodott el, akkor a hegyi szom-
széd is fintorgott. Hogy a cinikus észrevétel miatt,
vagy mert ő is ugyanúgy érzett, azt nem lehetett
tudni. Mostanság jobb az óvatosság. Nem lehet
tudni, kiben mi lakozik, s ha rosszul szólsz, önér-
zetében sérted meg, s vége a jó szomszédságnak
örökre. Mit szól a természet tavaszforradalmához
szomszéd? – kérdezte Istvántól.

Mit szólnék? Ami menetrend szerint érkezik,
az nem forradalom. Ami úgy jön, mint derült ég-
ből a villámcsapás, az igen! Az a forradalom!
Koccintottak, ittak egy kortyot az illatos hegyi
borból. Gábor megdicsérte a finom házi kenyeret,
meghallgatta az újonnan beüzemelt házi kemence
történetét – mert a lánya a szomszédnak egy ilyen
kemencében sütötte a kenyeret. Kovásszal kelesz-
tette, még egy kis finom hamu is maradt a kenyér
alján. Épp úgy, mint gyerekkorukban, amikor egy
álló hétig ették a házi sütésű kenyeret. Nem is ka-
pott gyomorfekélyt senki a faluban.

A gyerekek nem jönnek ki a hegybe? – tuda-
kolta. Nem, mert kirándulni mentek Baranyába –
mondta büszkén István szomszéd. Kihasználták a
jó időt – válaszolta szűkszavúan. Ezzel is jelez-
vén, hogy kimerítették ezt a témát. Ebéd után
mindketten mentek a dolgukra. Estefelé azután
bekukkantott kalapos Jani is, akit csak hegyi kov-
bolynak csúfoltak a helyiek, mert télen-nyáron
ugyanabban a bőrkalapban járt. Piríthatnánk egy

Virághavazás kis szalonnát! – javallotta. Pirítani éppen piríthat-
nánk, mondta Gábor, majd huncutkodva csak ki-
bökte. Pirítanánk, de pálinkád van-e hozzá egyko-
mám? Mert tudod-e, hogy a zsírt szét lehet az al-
kohollal csapatni? – tudakolta. Éppenséggel akad.
Milyent innának az urak? Körtét vagy törköly? –
azzal két kis üveget tett az asztalra Jani.

A három férfi akkurátusan tüzet gyújtott a kör-
alakban kirakott szabadtéri bográcsozóban, s a
pattogó tűz mellett nyársra húzták az beirdalt sza-
lonnákat. A behasított szalonnaközökbe hagyma-
karikákat tűztek fel, s gyakorlott mozdulattal for-
gatták a nyárson. A sercegő zsírt kenyérre csepeg-
tették, majd amikor üvegesre pirult, vágódeszkára
tették, s bicskával vágták az illatos szalonnát. A
kés hegyére tűzött falatkákat akkurátusan fo-
gyasztották el. Az átpárolódott hagyma zamata
fenséges volt. Nézték a csillagokat. Egy repülő-
gép távoli búgása visszhangzott tompán. Motoros
gép – mondta a hegyi kovboly. S ha ő mondja, bi-
zonyosan úgy is van. A három férfi a tűz mellett
háromféle képen emlékezett. Virágillatú tava-
szokról, széna- és gyümölcsillatú nyarakról, must
ízű őszökről, bor ízű telektől őszült a gondolat.
Éjfél felé kifogytak az emlékekből. Jani összeko-
torta a parazsat, felélesztette a tüzet. Néhány izzó
hasáb szikrákat szórt, a szikrák felrúgtattak egé-
szen az égig, s bevilágították az égi kerteket, he-
gyi legelőket, horhosokat. A három férfi némán
bámulta a tüzet. Volt ebben a tűzbe nézésben va-
lami időtlen, történelmi korokat, sorsfordulókat
túlélő, átívelő és összekötő végtelen békesség. A
természeti népek bámulhattak így a tűzbe. A pale-
olitkor embere vélhetően ugyanígy tűnődött. Ez-
zel a csendes időutazásféle semmibe bámulással
öregítették a hegyi éjszakát. Ha a hegy regélni
tudna… Ha az idő… Talán egyszer felfedez a tu-
domány egy olyan technológiát, amivel a térben
elraktározódott energiahullámok előhívhatók,
képpé alakíthatók lesznek. Akkor aztán mind le-
lepleződik a sok történelemhamisító – gondolta
Gábor, miközben a csillagok „visszhangozták” a
földi szikrák pattogását. Csillogott az égi tükör a
milliárdnyi csillagfényben.

A férfiak a feléledt tűz mellett még politizál-
tak egy keveset, azután éjfél körül szedelőzköd-
tek. Amikor felkeltek a tűz mellől, olyanok vol-
tak, mint a háromkirályok. Izzott az arcuk. Tava-
szi háromkirályok – mosolyodott el Gábor. De
ezt a mosolyt már nem láthatták a szomszédok.
Akkorra már ki-ki saját présháza vackára szen-
deredett, mert ezen a hétvégén a három öreg kinn
aludt a hegyen. A présház oltalmában százados
gerendák őrizték álmukat.

Háromkirályok tavaszforradalma – gondolta
Gábor, miközben bevitte a boronafalú présházba
a három műanyag széket és az asztalt. Mert mit
lehet tudni? A hegyben sok ismeretlen csatangol
mostanában. Az öreg Jani mélyen aludt. Álmá-
ban a bajor hegyekben járt. Épp úgy, mint negy-
venötben, amikor katona volt. De senki nem lőtt
rá, s nem dörögtek az ágyúk sem. Békességes ál-
mát aludta az idő. A múló idő jövőt álmodott eb-
be az elvadult jelenbe.

Jani vasárnap nyolcig elaludt. Amikor fölkelt,
legelőször kinézett a parányi ablakon. A reggeli
szélben virágszirmot havaztak a fák. Virághavazás.

–bodorkós–
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A tavasz általában a zeneiskolák számá-
ra a szakmai versenyek, fesztiválok idősza-
ka. A korábbi évekhez hasonlóan, a vasvári
Városi Zeneiskola diákjai idén is számos
megmérettetésen vettek, vesznek részt. Bár
a térség egyik meghatározó és nagy múltú
zenei versenye, a szombathelyi szervezésű
Sistrum Regionális Zenei Verseny idén
anyagi források híján nem került megrende-
zésre, így is bőven jutott feladat az iskola
diákjainak.

Regionális furulyaverseny Fertődön

Február 24-én a fertődi Joseph Haydn
Zeneiskola AMI rendezte meg a regionális
furulyaversenyt, melyen 48 egyéni verseny-
ző és 9 kamaraegyüttes vett részt. A meg-
mérettetés gyönyörű környezetben, a fertő-
di Esterházy-kastélyban zajlott. A vasvári

Zeneiskola öt produkcióval érkezett, és
szép sikerekkel távozott. Az eredmények:

– Kérges Dorottya nívó-díj, tanárai:
Kérges Albert, Kiss Barna Gábor

– Palatin Cintia arany fokozat, tanára:
Dévay Géza

– Vasvári Régizene Együttes ezüst fo-
kozat, tanáruk: Dévay Géza

– Glavánovics Martin bronz fokozat ta-
nára: Dévay Géza

– Szecsődi Bence bronz fokozat, tanára:
Dévay Géza

A kiváló szervezésért külön dícséret ille-
ti a regionális furulyaverseny házigazdáját,
Bertha János furulyatanárt, a Joseph Haydn
Zeneiskola AMI igazgatóját. Reméljük,
hogy ezzel a színvonalas versennyel a jövő-
ben is sikerül majd a térség furulyás növen-
dékeit, tanárait találkozásra, szakmai ta-
pasztalatcserére biztatni.

VII. Országos Czidra László
Furulyaverseny

Az Oktatási Minisztérium háromévente
szervezi meg az Országos Czidra László

Furulyaversenyt. A szakmai vetélkedő több-
lépcsős, idén az ország hét települése (Bu-
dapest, Szeged, Nyíregyháza, Szentendre,
Miskolc, Pécs és Győr) adott otthont a terü-
leti válogatóknak közel 500 résztvevővel.

Diákjaink a győri fordulóban voltak érin-
tettek, ugyanis ez a város szervezte a Győr-
Moson-Sopron, Veszprém valamint Vas me-
gyei zeneiskolák tanulóinak selejtezőjét,
melyre március másodikán került sor.

A budapesti döntőbe jutottak névsorát
csak az összes területi forduló lezárta után
tették közzé a szervezők. A versenybizott-
ság és az Oktatási Hivatal a döntőbe jutás
alsó ponthatárát végül 46 pontban határozta
meg. Ez a hír nagy örömet jelentett szá-
munkra, ugyanis azt jelentette, hogy Kérges
Dorottya 53 ponttal, korcsoportjában a har-
madik legjobb eredménnyel ott lehet a má-

jusi országos döntőn. Dorottya budapesti
szereplésére május 7-én került sor. (Lapzár-
takor kaptuk a hírt, hogy Dorottya korcso-
portjában első helyezett lett. Gratulálunk! A
szerk.)

Sümeg–Vasvár baráti találkozó
és hangverseny

Április 13-án a sümegi Zeneiskola meg-
hívására iskolánk a Veszprém megyei tele-
pülésre látogatott, ahol a két iskola közös
hangversenyt adott. A vasváriak települé-
sünk legújabb, „Szeretettel vár Vasvár” cí-
mű kiadványával és a Városi Kórus CD-jé-

vel kedveskedtek a házigazdáknak. A szín-
vonalas koncertet követően a találkozót egy
kis szakmai és baráti beszélgetés zárta.

Nem kellett sokat várni a viszontlátoga-
tásra sem. A két intézmény két nap múlva,
április 15-én Vasváron folytatta egy közös
hangversennyel. Persze a sümegiek sem ér-

keztek üres kézzel, Monostori István igaz-
gató egy üveg jó kis sümegi vörösborral és
a két nappal ezelőtti közös koncert DVD
változatával lepett meg minket. A vasvári
program is kiváló hangulatban és magas
színvonalon zajlott. Megállapodtunk, hogy
ezt a baráti és hasznos szakmai együttmű-
ködést a következő években is folytatjuk.

Újkori Középiskolás Helikoni Ünnepség
Keszthelyen

A Helikon a dunántúli középiskolás kor-
osztály nagy hagyományokkal rendelkező,
kétévente megrendezésre kerülő keszthelyi
kulturális seregszemléje, ahol a diákok 18
művészeti kategóriában, szakértő zsűri előtt
mérik össze tudásukat.

Idén erre a rendezvénysorozatra április
22–24. között került sor, közel 4000 részt-
vevővel. Középiskolás korú diákjaink – Ba-
ranyai Anna, Drimmer Márton, Gerencsér
Fruzsina és Tóth Réka – valamennyien zon-
goristák, valamint az Orff Ütősegyüttes –
természetesen a komolyzenei kategóriában
szerepeltek. A közel kétszáz produkciót ran-
gos zsűri értékelte. Tagjai: Matúz István ze-
neszerző-fuvolaművész, Kossuth-díjas,
Liszt-díjas, Doppler-díjas, Érdemes mű-
vész; Balázs Árpád zeneszerző, Erkel-díjas,
Érdemes művész, a Magyar Örökség-díj tu-
lajdonosa; Kovács Kálmánné a Fővárosi
Pedagógiai Intézet nyugalmazott vezető
szaktanácsadója; Kertész Lajos zongoramű-
vész, nyugalmazott egyetemi és főiskolai
tanár.

Diákjaink a nívós mezőnyben kiválóan
szerepeltek. Eredményeink:

• Drimmer Márton zongora – ezüst mi-
nősítés, tanára: Janzsóné F. Ilona

• Baranyai Anna zongora – bronz minő-
sítés, tanára: Janzsóné F. Ilona

• Tóth Réka zongora – bronz minősítés,
tanára: Farkas Anikó

• Orff Ütősegyüttes – bronz minősítés,
tanáruk: Szabó Zoltán

A Vasvári Zeneiskola szakmai sikerei
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Magyar Művészetoktatás napja

Vas megyei művészeti iskolái április 28-
án a magyar művészetoktatás napját ünne-
pelték a megyeszékhelyen, a Bartók Terem-
ben és a Szombathelyi Képtárban, csatla-
kozva az évről évre ismétlődő országos
programhoz.

A művészetoktatás megünneplését 2001-
ben kezdeményezte Nemes László, a Ma-
gyar Zeneiskolák és Művészeti Iskolák Szö-
vetségének alapítója, tiszteletbeli elnöke.
2002-től minden év áprilisában megrende-
zik ezt a napot, hogy felhívják a figyelmet a
művészeti oktatás eredményeire, a gyere-
kek személyiségfejlődésében betöltött sze-
repére, érzelmi világuk gazdagodására.

A Vas Megyei Zeneiskolák és Művészeti
Iskolák Találkozóját Kovács Ferenc megyei
elnök köszöntötte Kodály Zoltán szavait
idézve: „Minden generációnak újra és újra
meg kell szerezni a mi nemzeti kultúránkat,
s mellette más népek nemzeti kultúráját is.”
Arról is beszélt, hogy a rendszerváltás után
új dimenzióba került a művészetoktatás, ám
2002-től háttérbe szorult, kényszerpályára

kerültek az intézmények, de a fenntartó ön-
kormányzatok is. Reményét fejezte ki, hogy
a jövőben a művészetoktatás nagyobb hang-
súlyt kaphat, és ezt Alexa Károly irodalom-
történész gondolatával is megerősítette:
„Nekünk Európában úgy kell tudni megélni
a magyarságunkat, hogy elhiggyük: nem
csak a világ alakít minket, de mi is tudjuk
alakítani a világot.”

A Bartók Teremben egész Vas megyéből
gyülekeztek az ünneplőruhás gyerekek és
tanárok. Közreműködő iskolák voltak: a
szombathelyi Bartók Béla zeneiskola, a já-
nosházi Batthyány Lajos ÁMK Zeneiskolá-
ja, a répcelaki Móra Ferenc Általános Isko-
la és AMI, a vasvári Városi Zeneiskola, a
csepregi Dr. Csepregi Horváth János KIKI
Zeneiskolája, a Kölcsey Utcai Általános Is-
kola és AMI, a Körmendi Zeneiskola, a
szombathelyi Dr. Pesovár Ernő Alapfokú
Művészetoktatási Intézmény.

A vasvári színeket Kérges Dorottya furu-
lyás növendékünk képviselte, aki a május 7-
én esedékes országos furulyaverseny anya-
gát adta elő, amolyan főpróba gyanánt. Do-
rottya előadása elnyerte a közönség tetszé-
sét, háromszor is visszatapsolták. Reméljük
az országos verseny zsűrije is osztja majd a
szombathelyi közönség véleményét.

Szabó Zoltán

Testvérvárosi szomszédolás
A város vendégei voltak – egy fergete-

ges előadás erejéig – a ceglédi Patkós Ir-
ma Színház és Művészeti Iskola végzett
színészei és hallgatói.

Az idén kegyes volt hozzánk az időjárás,
hiszen a Majálison csodálatos napsütés vár-
ta a fürdőzni, szórakozni vágyókat. A Szent-
kút fürdő alkalmi színpadán elsőként a pe-
tőmihályfai színjátszók nevettették meg a
közönséget egy vásári komédiával, majd az
általános iskola színjátszói léptek porondra
Süle Erika és Kovácsné Németh Edit tanító-
nők irányításával. Ezt követte az alig né-
hány hónapja alakult kötélugró csoport,
Giczy Katalin vezetésével. S hogy felhívják
a közönség figyelmét a rendszeres testedzés
szükségességére, egy rövid aerobic bemuta-
tót tartottak a Novák Kati vezette csoport
leány és asszony tagjai. A színpadra fellép-
tek még az Akvamarin tánccsoport tagjai
Kokas Andrea vezényletével. Zenélt a Pepi-
to Jam és a Slinky zenekar. Kapornaki Júlia
szórakoztatta a közönséget meséjével,
Adorján Liza és Kövesdi Martin szombat-
helyi táncospár pedig standard és latin-ame-
rikai tánbemutatójukkal.

Üde színfolt volt az idei majálison a ceg-
lédi csapat műsora. A testvérváros Patkós
Irma Színházának és Művészeti Iskolájának
végzett színészei és hallgatói műsorukban
népszerű operett dallamok és Neoton sláge-
rek csendültek fel. A csoport közel egy órá-
ra elfeledtette velünk napi gondjainkat, ba-
jainkat. Nem lehetett nem odafigyelni rájuk.
A színészek hangja, pajkos, zenés játéka
vastapsra késztette a közönséget.

Andó László igazgató úrral beszélgetve
megtudtam, hogy éppen jubilált az intéz-
mény, tíz évet tudhatnak maguk mögött. Je-

lenleg színész és táncos képzés folyik isko-
lájukban, mely jelenleg 5 osztállyal műkö-
dik. A színház társulata és növendékei nem-
csak a településük lakóit örvendeztetik meg

műsoraikkal, hanem rendsze-
resen fellépnek a környéken
(Albertirsa, Ceglédbercel,
Csemő, Jászkarajenő, Kőrös-
tetétlen, Nagykáta, Soltvad-
kert, Tápiószentmárton). Re-
pertoárjukban különböző
műfajú darabok szerepelnek,
mint pl. a Kelemen Kőmű-
ves, Fejedelem rockballadák,
vagy Moliére-től A fösvény
és a Káin és Ábel színmű, a
Hegedűs a háztetőn, irodalmi
összeállítások, operettek,

táncszínházi és kabaré összeállítások...
Most készülnek a Padlás bemutatóra.

A csoport mellett vendégünk volt még
Ceglédről Takács László alpolgármester és
Györe Anett képviselőnő.

Reméljük, nemsokára ismét láthatjuk a
ceglédi színészeket Városunkban! – bú-
csúztam el igazgató úrtól, s gratuláltam
Trencsák Hajnalka színésznőnek és társai-
nak a gyönyörű hangjukhoz, ígéretes játé-
kukhoz.

Sejberné Szabó Mariann

Kiállítás megnyitó
Május 13-án 16 órakor kiállítás nyíl-

lik Karner Zoltán fotóiból BÉKA-
PERSPEKTIVA címmel (50 fénykép-
felvétel Vasvárról). Szeretettel várunk
mindenkit a Nagy Gáspár Kulturális
Központba!

Gálaműsor
A Vasvári Gyermekekért Alapít-

vány szeretettel várja régi és új kö-
zönségét a hagyományos gálaműsorá-
ra május 21-én, pénteken 17 órára az
általános iskola aulájába.
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Április 7-9 között Budapesten rendez-
ték meg az OSZTV-t. Ezen a kőszegi
Kohl Katalin, a vasvári Béri Balogh
Ádám Ginázium Posta és Bankforgalmi
Szakközépiskola 13. évfolyamos postai
ügyintéző szakos tanulója 6. helyezés ért
el. A sikeres diákkal az iskolaválasztásról
és a jövő, a szakma lehetőségeiről beszél-
gettünk a tanárokkal, sági Zoltánné Zsó-
kával, aki ifjúságvédelmi felelős és az
osztályfőnöki munkaközösség vezetője és
Szeidel Julianna szaktanárral és osztály-
főnökkel. Így négyesben amolyan szelle-
mi „pókerba” kezdünk. Amilyen nehezen
indul beszélgetésünk Katalin visszafo-
gottsága miatt, végül a számítástechnikai
szaktanteremben olyan oldott hangnem-
ben beszélgetünk, hogy észre sem vesz-
szük, az idő jócskán elrohant.

– Kőszegiként
vasvári középis-
kolát választottál.
Ez mennyire ne-
hezítette meg az
iskolai tanulmá-
nyaidat?

– Az első 3 év-
ben kollégistaként
itt éltem Vasvá-
ron, amikor az
megszűnt, akkor

kijáróként kellett a napi penzumot teljesíte-
ni. Tágabb értelemben azt hiszem, hogy a
kollégium hiánya sok diák számára nem te-
szi lehetővé, hogy ezt a vasvári szakiskolát
válassza. Én a sulit a bankforgalmi szak mi-
att választottam. Ez a számításom nem jött
be, mivel nem indult ilyen szak, ezért vá-
lasztottam a postai ügyintéző szakot, amit
nem bántam meg.

– Milyen szisztémában tanultok?
– Egyedi szak a postai ügyintézői, ahol a

tanév során 9 hetet kell gyakorlattal eltölte-
ni. Én Sopronban a 4-es postán és Oladon a
6-os számú postán teljesítettem gyakorlatot.
Ezek a postafiókok gyakorlatilag tanposták
– mondja a szaktanár – Sági Zoltánné Zsó-
ka, aki 1979 óta tanít az iskolában műszaki
tanárként, s kérdésemre elmondja, hogy el-
ső körben közlekedési mérnök, második
körben pedig műszaki tanári végzettséget is
szerzett. Igazán a távközlés területéről ke-
rült Vasvárra, s azt is bevallja, hogy nagyon
megszerette az iskolát. Amikor megkérde-
zem, hogy ennyiféle diplomával a zsebében
nem akart-e innen feljebb avanzsálni, kifej-
ti, hogy bizony nem szeretne semmilyen
szinten feljebb kerülni, mert az a lépése a
gyerekek mellől eltávolítaná.

– E kis kitérő után visszakanyarodunk
Katalinhoz. Mekkora a kontraszt az elméle-
ti és a gyakorlati képzés, teljesítés között?

– A gyakorlat sokkal könnyebb, mint az
elmélet – vág mindennek a közepébe Katalin
– , s ezt ki is fejti. Ennek az oka igen kézen-
fekvő – mondja. A számítógép azonnal kiír
mindent, s így a dolgozók is direktben, azon-
nal kontrollálhatják a munkánkat. Egykettő-
re kiderül, mit csináltam jól, és mit nem.

– Most, amikor országos hatodik helye-
zettként mondhatnám szakmai favorit lettél,
érkezett-e csábítás, szakmai, munkahelyi
megkeresés?

– Eddig még nem érkezett ilyen megke-
resés, de a motivációs levél írása ezután kö-
vetkezik.

– Szeidel Julianna – szaktanár és osz-
tályfőnök és a szakmai munkaközösség ve-
zetője is bekapcsolódik beszélgetésünkbe.
Mint az iskola egykori tanítványa és hajda-
ni OSZT-vés versenyzője ugyancsak jól is-
meri ezt a „terepet”. Azt is elárulja, hogy a
19 diáknak szakmai tanulmányi szerződést
kínál fel a Posta egy évre. Ösztöndíjat kap-
nak, a gyakorlati utazásnál a posta 100%-
ban fizeti és a gyakorlat idejére ingyenes
szállást, étkezési utalványt és munkaruhát is
biztosít. Ha ezt mai áron összeadjuk, akkor
ez bizony nem kevés. Ezért cserébe „csak”
annyit várnak el, hogy tisztességesen tanul-
janak és dolgozzanak, és gyakorlatilag
munkaerő palántaként kezel valamennyi
postai ügyintéző tanulót. A képzés végén
pedig felajánlották a gyerekeknek, hogy ír-
janak motivációs levelet. Ebben kifejthetik,
mi tetszik a postai munkában, mi nem, és
milyen területen szeretnének dolgozni. Rá-
adásul ez ritkaság és a középiskolai képzés-
nél nem is támogatják a más területeken ta-
nulókat. Plusz szakmai tréningeket is szer-
vezetek részükre. Egy szabályos karriermo-
dellt építenek így fel előttük. Zsóka még
hozzáteszi:– a szakma csavarja őket, hajtja,
ahogyan a hétköznapokban is történik ez,
de megéri hajtani. Erre a szakra 19-en jár-
nak, de a túljelentkezés miatt lehet válogat-
ni, ugyanis a Posta maximum 20 diákkal
köt tanulmányi szerződést.

– Katalin, te nyolcadikosként mennyit
láttál ebből a karrierlehetőségből?

– Mielőtt pályát választottam, annyit lát-
tam a postából, amennyit általában minden-

ki. Bementem a postahivatalba, ott feladtam
a levelet, amit lepecsételtek, amiről már tu-
dom, hogy szakmai szempontból nem pe-
csételés, hanem bélyegzés.

– Milyen a szakmai presztízse ennek a
szaknak?

– Sajnos lenézik, mert a kézbesítővel
azonosítják. Ám ez engem egy csöppet
sem érdekel. Egyébként a felelősség részét
nem, csak a sorbaállást látják, s ezért lett
ellenszenves a postai munka mint szakte-
vékenység. Ugyanis látható, hogy ezzel
párhuzamosan a világ is megváltozott, fel-
gyorsult, eldurvult, elidegenedett, vele az
emberek is.

– Kanyarodjunk vissza a versenyhez!
Gondolom ez is felmenő rendszerű, akár
egy sportversenynek, ennek is van előselej-
tezője. Jól sejtem?

– Gyakorlatilag így is fogalmazhatunk.
Maga a verseny február 10-én az iskolában
az elődöntővel vette kezdetét, központilag
összeállított 180 perces írásbeli anyaggal.
Ez alapján hívták be az első 10 tanulót az
országos döntőbe. Tavaly és előtte még 15-
20 tanulót hívtak be, de a pénztelenség oda
vezetett, hogy a létszámot leszűkítették.
Ha 15 tanulót hívnak be írásbeli eredmé-
nyeik alapján, akkor a döntőben Katalin
mellett még 3 vasvári postaforgalmista is
döntőbe jut. Nagyon szoros, kiélezett volt
a verseny. Akik nem jutottak be a 10-es
„mezőnybe”, ők is 70% fölött teljesítették
ezt az írásbelit.

– Kata 78%-kal jutott be, s akiknek ez
nem sikerült, azok is csak 1-1 ponttal csúsz-
tak le – veti közbe Szeidel tanárnő büszkén.

– Katalin, milyen menetrend szerint zaj-
lott ez a verseny?

– Az országos versenyen csütörtökön
délelőtt gyakorlati vizsga zajlott ügyféllel, s
összetett szituációs feladatokat kellett meg-
oldani, majd délután következett a szóbeli.
Ezen egyfelől a posta jelenlegi és jövőbeli
szolgáltatásaihoz kapcsolódó kérdéskörre
kellett „megfelelni”. A jövő? A posta priva-
tizációja, ehhez a tárgyi tudás, a kreativitás,
s az izgalom is hozzáadódott. Ennek a
komplex 10 perces megfeleltetésnek a „szi-
tuációjában” tetszőlegesen kellett mindezt
előadni. Magának a versenynek a hangulata
vidám volt, hála a zsűritagoknak, akik pró-
bálták oldani ezt a tapintható feszültséget.
Szerencsére a zsűri nem a hagyományos
csak nézlek és bámulnak típusú emberekből
állt. Ez nagyban segítette a sikeres szerep-
lést és hozzájárult a jó teljesítmény elérésé-
hez is. A 10-es csoport nagyon összetartott,
mindent megbeszéltünk a verseny ideje
alatt és interneten folyamatosan tartjuk a
kapcsolatot. Azóta már voltunk Debrecen-
ben is egy versenyen, az ottani szakközépis-
kola az 50 éves fennállása alkalmából 20

Hatodik helyezés az OSZTV-n
Beszélgetés Kohl Katalin végzős diákkal és tanáraival
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fordulós internetes versenyt szervezett, s el-
sők között jutottunk be. Ebben az itteni vas-
vári osztály is segítette ezt a 4 fős sikercsa-
patot. Ez valódi, a kor követelményeinek
megfelelő team-munkát igényelt.

– Milyen megízlelni a sikert, s mi volt a
versennyel a célod? – faggatom Katalint,
aki beszélgetésünk során először mosolyo-
dik el.

– Jó érzés – mondja lakonikus rövidség-
gel. Amúgy a gyakorlatban imádom a kisö-
regeket – mondja mosolyogva – mert olyan
tiszták, törékenyek, amikor bejönnek a pos-
tára és ötször kell nekik valamit elmondani.
Nagyon csípem őket. Olyan szeretnivalók.

A sikeres szerepléssel az volt a fő cé-
lom, hogy mentességet érjek el a vizsgák
alól. Vagyis én már csak bejárok az iskolá-
ba, míg a többieknek írásbelire, szóbelire,
gyakorlatira is készülniük kell. A jövő hé-
ten gyakorlat Szombathelyen az oladi 6-os
számú postán, azután vége az  5. évnek, és
búcsú az iskolától. Búcsú- ismétli Katalin
kissé elmerengve – majd csak kiböki,
küzdve az érzelmeivel: a társaim nagyon
hiányoznak majd. És a tanárok is. Még egy
iskolai osztálykirándulás van hátra  És ott-
hon is nagyon örültek ennek a szakmai si-
kernek.

– Ez azért jó érzés – kapcsolódik be a be-
szélgetés stafétájába Zsóka tanárnő –, mert
igaz a mondás: a tudás az egyetlen érték,
ami a tiéd, és nem kerül pénzbe. Egyébként
a tanulóknak a társadalom sem sugallja,
hogy légy okos, mert ez sokaknak nem ér-
deke a mai kiszorítósdi, elembertelenített
világban ez sajnos nem számít értéknek. Vi-
szont Budapesten csodálatos volt látni,
hogy mindenki a sikerért hajtott, jó volt
testközelből érzékelni az igényességet és
látni, hogy ez szárnyakat ad a fiataloknak.
Ez presztízs értékű visszajelzés. Ilyenkor
érzi mindkét fél, hogy nem volt hiábavaló a
közös munka. Látni kel, hogy ez nem a
pénzről szól – mondja Zsóka zárszóként.

– Nekünk meg arra kell törekednünk –
veti közbe az OSZTV-n 6. helyezett Katalin
fiatalos lendülettel –, hogy a rossz szemlé-
let ellenkezőjére fordítsuk. Amikor ez sike-
rül, az közös siker és nagyon jó érzés.

Az OSZTV-n 6. helyezett Katalintól és
felkészítő tanáraitól megtudom, hogy az is-
kola, mivel tagja a Vasi TISZK-nek, április
19-én hétfőn meghívást kapott a TÁMOP
Mérföldkő nevet viselő protokolláris ren-
dezvényre Szombathelyre, ahol megkö-
szönték sikerers mnkákukat. A vasi díjáta-
dási ceremóniát a Hotel Pelikánban rendez-
ték meg, ahol Kohl Katalin ott vehette át a
„Vas Megye Büszkesége” címet és egy elis-
merő oklevélben az iskola, a felkészítő ta-
nárok munkáját is megköszönték. Az ün-
nepségen Kovács Vince elnök képviselte a
Vas Megyei Kereskedelmi és Ipari Kama-
rát, és köszönetet mondott a megyei köz-
gyűlés elnöke Kovács Ferenc és Pintér Ró-
bert szakmai vezető is.

– Bodorkós –

Nagy Gáspár túra
A Vasvári Természetjáró Sport Egyesület

hagyományteremtő jelleggel május 1-jén
Nagy Gáspár emléktúrát szervezett. A Kos-
suth díjas költő születésnapjához, május 4-
éhez legközelebb eső szombaton ezentúl
évente várja a túrázni és a költő előtt tiszte-
legni vágyókat.

Az első országosan meghirdetett túrát
60-an teljesítették és a vendégek Magyaror-
szág különböző tájairól érkeztek (Zalából,
Várpalotáról, Budapestről). Vas megyéből
szombathelyi vendégeink voltak. A túráról
sajnos éppen a helybéliek hiányoztak.

A 25 és 50 km-es távok közül a többség
az előbbit teljesítette. Az útvonal Vasvárról,
a Nagy Gáspár Kulturális Központ elől in-
dult és a Katonák útja, Oszkó, Kozmafa,
Sárvölgy érintésével érkezett a nagyilaji te-
metőhöz, a költő sírjához, ahol a túrázók
koszorúval és mécsessel emlékeztek és fejet
hajtottak a szülőföldjéhez mindig hűséges,
nagyszerű költőre. Az 50 km-es táv teljesí-
tői folytatták útjukat Bérbaltavárra a szülő-
házhoz, és a Csehi-hegy érintésével érkez-
tek vissza a vasvári fürdőhöz.

A nagytilaji közösségi házban polgár-
mester úr és segítői közreműködésével ven-
dégül láttuk a túrázókat, a beszélgetések so-
rán ismerhették meg Nagy Gáspár költésze-
tét, és az ő egyszerű de nagy értékű szemé-
lyiségét.

Vasvár Város Önkormányzatának támo-
gatásával minden túrázónak emléklapot és
egy Nagy Gáspárt ábrázoló kitűzőt adtunk
át. A túrán résztvevőket autóbusszal vissza-
szállítottuk Vasvárra, a majálison folytatták
az élvezetek begyűjtését, megnézték a kul-
turális programokat és fogyasztottak a tűz-
oltók remekbeszabott pincepörköltjéből.

A résztvevők egyöntetű véleménye volt,
hogy jövőre is találkozunk, és mindenki hoz
magával legalább még egy embert, de a köl-
tő családjához tartozó katonafiú egy egész
szakaszt ígért.

Mi pedig, az egyesület tagjai örömmel
teszünk eleget kötelezettségünknek, hogy
térségünkben a kulturális értékek közül
nemcsak a sportkultúrát, de irodalmit is
közvetíthetünk az érdeklődőknek.

Vasvári Természetjáró Sport Egyesület

AKCIÓ!
Ne titkolja éveit!
Május hónapban

KORKEDVEZMÉNYES
SZEMÜVEGVÁSÁR

a templom melletti

OPTIKÁBAN.
Egyes szemüveglencsék,
Polaroid napszemüvegek

akciós áron kaphatók!

Nyitva tartás: H–P: 8.30–16.00
Szombaton 8.30–11.00

Szijártó Orsolya
Vasvár, Bartók B. u. 2. Tel.: 94/370-920

„Szeretet-lélekből fakad, már anyja méhében érzi a magzat, ha áhítják, ha szeretik.” (Máté Imre)
Gyermek-Áldás Sasvári-Szabó Erzsébet bába előadása az emberi lét szakrá-
lis világáról május 27-én, csütörtökön 18 órakor a Zarándok szállás közössé-
gi termében (Vasvár, Bartók B. u.). Az előadás ingyenes.
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Tavaszköszöntés a Hegyháton
Harmadik éve, hogy a Nyugat-magyaror-

szági Egyetem Savaria Egyetemi Központjá-
nak művelődésszervező, majd andragógia
szakos hallgatói a vasvári Nagy Gáspár Kul-
turális Központ igazgatójának felkérésére
járják a Vasi Hegyhát falvait, önkéntes kö-
zösségfejlesztő gyakorlatokon vesznek részt.
Bekopogtatnak a házakba, érdeklődnek az
ottaniak gondjairól, örömeiről, beszélgetnek
a boltokban és a helyi intézményekben. A te-
repgyakorlatok befejezésekor javaslatokat
tesznek, miként képzelik a falvak fejlődését,
az ottani élet minőségének javítását.

A kapcsolat ezzel soha nem fejeződik be.
Visszajárnak, s közösségteremtő programo-
kat tartanak. Csehimindszenten már meg-
szervezték a Főiskolások Hetét, melynek ke-
retében rendhagyó irodalomórákat, dráma-
pedagógiai és sport-foglalkozásokat tartottak
az általános iskolában, játékos délutánt az
óvodában, író-olvasó találkozót a nyugdíja-
sok otthonában, színdarabot mutattak be a
művelődési házban. Tették és teszik mindezt
tanárukkal együttműködve a szabadidejük-
ben. Jó szándékkal, segítőkészen és kellő
tisztelettel készülnek leendő hivatásukra.

A hallgatók köre évről-évre változik, de a
közös munka nem szakad meg.

Az idén tavaszváró mesejátékot írtak és
adtak elő áprilisban két hegyháti faluban. A
csehimindszenti óvodában már érkezésük
pillanatában játszani kezdtek a gyerekekkel.
Egyszer csak jégkirálynővé, hóemberré, hó-
felhővé változtak, virágnak, bohócnak, ko-
boldnak öltöztek, s elkezdődött a játék a
színházteremmé alakuló foglalkoztató te-
remben. Ekkorra már ismerték a gyermekek
neveit. A varázslat egy csöpp közösség min-
dennapjai közepette született meg. Nem a
„kicsik” kerekedtek fel, hanem a „nagyok”
érkeztek hozzájuk vendégségbe. Miután Ki-
kelet, a tavasztündér legyőzte téli társát, Hó-
csillagot, kedves műsorral köszöntötték. Per-
sze a tavasz nem érkezett volna el, ha ők
nem segítenek elfújni a hófelhőt, nem tán-
colnak át a befagyott tavon, nem olvasztják
fel dalukkal a Hó Nyanya átkára megder-
medt virágokat, nem építenek saját testükből
hidat a hóember varázsolta szakadékon.

Megtanulhatták, hogy a jó nem pottyan csak
úgy az ölükbe, hogy cselekedni, küzdeni kell
érte. Megtapasztalhatták, hogy miközben a
rosszat legyőzik, maguk egy kicsit jobbá vál-
nak, s hogy a gonosz is megváltozhat, hiszen
szépséges virággá öltözött minden, a jó idő
beköszöntét egy ideig akadályozó szereplő.
A jó ott lakozik mindenkiben, csak talán va-
lami gonosz varázslat tesz időnként mássá
bennünket. 

A Kikelet néhány nap múlva Petőmihály-
fára is megérkezett. Karon ülők, szülők és
nagyszülők várták s a Győrvárról érkezett ál-

talános iskolások. Zsúfolá-
sig megtelt a művelődési
ház. Mindazt megélték,
amit a csehimindszentiek.
Részt vettek a tavasz és a
tél utolsó párbajában is.
Az az évszak győzött,
amelyiknek tündérével
többen táncoltak a helyiek.
Hócsillagnak is akadt pár-
ja, de Kikelettel szinte
mindenki együtt perdült-
fordult.

Az egyik szereplő, An-
di bohóc egy dobozba

gyűjtötte a nézők tapsát, s a játék végén ki-
nyitotta annak mesebeli fedelét. Zúgott a
vastaps. Minden résztvevő ünnepelhette a
saját sikerét, hiszen az ő közreműködésével
született meg az idei évben a tavasz., min-
denki főszereplő volt.

Ekkor már virágoztak a bokrok a hegyol-
dalon, nyíltak a gyöngyvirágok a kertekben,
de minden jelenlévő tudta, hogy ami a ter-
mészetben lezajlik, annak a szívekben is
meg kell történnie, a múló évszakot érdemes
méltó módon búcsúztatni, az eljövendőt há-
lával köszönteni, a megújulást ünneppel em-
lékezetessé tenni.

Ezután az iménti nézők érkeztek a szín-
padra, az egyetemisták a nézőtéren foglaltak
helyet. A vasvári Béri Balogh Ádám Általá-
nos Iskola diákjai rendkívül színvonalas, vi-
dám műsorral, furulyaszóval, versekkel, da-
lokkal, köszöntötték a tavaszt, örömükben
népviseletbe öltözve ropták a táncot.

Ezt követően ismét átadták néhányan a
széküket azoknak, akiknek csak állóhely ju-
tott.. Ők a Nők Petőmihályfáért Egyesület

színjátszói voltak. Népi komédiát adtak elő
A ravasz, kikapós menyecske címmel. Sze-
replésük koronázta meg az együttlétet.

Három közösség: a helybeliek, a győrvá-
ri iskolások, és a szombathelyi egyetemisták
csapata találkozott e napon. Mindegyik a
többieknek ajánlotta tudását, tehetségét, s
mire az ünnepség véget ért, már egy közös-
séget alkottak.

Egy péntek délutánon együtt izgultak a
sikerért a diákok és a tanárok egyaránt, sen-
ki nem nézte az óráját. A diákok ünnepe ez-
úttal nem szorult az általános iskola falai kö-
zé, hanem egy olyan faluban született meg,
melyből több társuk is naponta érkezik hoz-
zájuk. Színesítették, gazdagították a helyi
kulturális életet. Az egyetemisták közelebb
kerültek azokhoz az emberekhez, akiknek
életében majdan hivatásuk révén is szerepet
játszanak. Mindkét településre a helybeliek,
a polgármesterek hívó szavára érkeztek, s
óvónők, egyesületi tagok látták vendégül
őket. Barátsággal érkeztek, barátokra leltek.

Mindhárom közösség életében a tavasz már
azon a téli napon elkezdődött, amikor készülni
kezdtek a fogadására, s bizonyára még sokáig
tart. Ünnep született a két hegyháti faluban,
mert a helyiek és az egyetemisták így akarták.
Maguk teremtették önmaguk számára.

Dr. Csider Sándor
főiskolai docens
Fotó: Bodorkós
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„Terepgyakorlat”
A főiskolások, egyetemisták oktatásá-

ban még jó tíz évvel ezelőtt is hangsúlyos
részt kaptak a szakmai terepgyakorlatok.
Ezek hasznosak voltak az értelmiségi hiva-
tásra készülőknek és a fogadó települése-
ken élőknek egyaránt. Aztán a terepgyakor-
latok több okból, de leginkább anyagiak hí-
ján háttérbe szorultak. Azonban itt-ott,
mintegy szikraként felparázslik egy-egy
próbálkozás.

Ilyen például Csider Sándor főiskolai do-
cens kurzusa. Az egyetemi tanár, a Nagy Gás-
pár Kulturális Központtal és hegyháti telepü-
lésekkel összefogva most már második éve
hozza hallgatóit a térségbe. A szociográfiai
kitekintések, interjúk készítse mellett a kur-

zus hallgatói újabb ötlettel álltak elő és meg is
valósították azt. Most már harmadik alkalom-
mal jöttek el a csehimindszenti óvodába, be-
mutatni egy kis színjátékot. Korábban ünne-
pekhez kötődően két darabbal mutatkoztak

be a kis közönség előtt, most pedig saját ma-
guk által írt Kikelet játékkal hívták elő a ta-
vaszt a gyerekekkel karöltve a hegyháti falu-
ban. Azonban az előadás, ahogy azt sejteni le-
hetett, közös játékká alakult. A frappáns szín-
darab aktív szereplőivé váltak pillanatok alatt
a kisovisok és együtt űzték el énekkel, közös
tánccal a rideg telet. A Savaria Egyetemi
Központ andragógus hallgatóinak mesejátéka
után színpadcsere történt. A csehimindszenti
ovisok Sipos Istvánné óvodavezető és mun-
katársainak vezetésével mondtak tavaszi ver-
seket, énekeltek a Szombathelyről érkezett
„közönségnek”. A műsoros délelőtt után a he-
lyiek finom falatokkal is megvendégelték az
egyetemistákat.

Pogács Mónika

Tisztelt Színházlátogató!
Kérjük, segítségét a 2010/2011-es színházi évad előadásainak összeállításában. Az aláb-

bi felsorolásból válasszon ki (a darabok előtti üres cellába tett x-el) maximum 4 darabot,
amit Ön szívesen megnézne Vasváron és juttassa el intézményünkbe (papír alapon vagy
mailben) május 15-ig. Köszönettel: Nagy Gáspár Kulturális Központ

Színházbérlet

TÁRSULAT DARAB NEVES ALKOTÓK

Kalocsai Színház Csárdáskirálynő vagy Benkóczy Zoltán
Hyppolit, a lakáj

Szombathelyi A jó pálinka itassa magát
Weöres Sándor Színház – irónia képekben –

Mosonmagyaróvári Charlie Chaplin: A kölyök
Theatrum ad Flexum – édes-bús musical–

Hoppart Társulat Mozart:Varázsfuvola Herceg Tamás
(vasvári származású)

Beregszászi Illyés Gyula Shakespeare:
Magyar Nemzeti Színház Ahogy tetszik

Veszprémi A muzsika hangja Rendező:
Pannon Várszínház – musical – Vándorfi László

Dunaújvárosi Ludas Matyi
Bartók Táncszínház

Madách Színház Pozsgai Zsolt: Rendező: Kiss József
Szeretlek Faust Sz.: Kautzky Armand,
– Mindszentyről szól – Vereckei Rita

Soproni Shakespeare: Hamlett Nemcsák Károly,
Petőfi Színház Kerényi Imre,

Piros Ildikó, Huszti Péter

Győri Kosztolányi Dezső: Kinizsi Ottó
Forrás Színház Aranysárkány

Körmendi Alternatív Tauno Yliruusi:
Színjátszó Társaság Börtönkarrier – vígjáték –

Április 22-e – mint sok más iskolában
– a vasvári Kardos Iskolában is szemét-
szedéssel indult. A „Tegyünk együtt útja-
ink tisztaságáért!” című akcióba bekap-
csolódva a Közútkezelő Kht.-tól kapott

mellényekkel, kesztyűkkel, zsákokkal fel-
szerelkezett diákok és pedagógusaik
gyűjtötték a szemetet Vasvár közútjain. A
lelkes csoportok rövid idő alatt több mint
húsz zsákot raktak tele hulladékkal, ame-
lyek már nem az útszélen szennyezik a
környezetet.

Ezen a napon még egy akciót szervezett
iskolánk „Az iskolától a szeméttelepig”
címmel, amelyben minden diák és pedagó-
gus részt vett. Élőláncot alkottak a gyere-
kek, a pedagógusok kezükben egy-egy mű-
anyag flakonnal, majd ezeket egymásnak
adogatva jutottak a flakonok a Hulladékud-
var konténerébe. A kezekben levő flakono-
kon kívül még jó néhány zsák palack is ily
módon jutott a megfelelő helyre. 

Biztosan érezheti minden „kardosos”,
kis és nagydiák, hogy ezen a napon tett va-
lamit Földünkért.

Németh Éva tanító, OKÖ-koordinátor

A Föld Napja Vasváron
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Projektzáró rendezvény a Kardosban
Vasvár Város Önkormányzata sikeresen

pályázott a Nyugat-Dunántúli Operatív
Program Közoktatási Infrastruktúra és
Szolgáltatások Fejlesztésére kiírt pályázat-
ra. 2009. nyarán a Kardos László Általános
Iskola oktató épületrésze megújult, a torna-
csarnok lelátóval bővült, az infrastruktúra a
21. század követelményeinek mindenben
megfelel. A tárgyi feltételeink korszerűsíté-
sével együtt járt a szakmai munka innováci-
ója is.

2009. nyarán pályázott az iskola „A Tár-
sadalmi Megújulás Operatív Program Kom-
petencia alapú oktatás, egyenlő hozzáférés
– Innovatív intézményekben” című felhí-
vásra. A pályázat sikeres elbírálásban része-
sült, így 25 millió forintot eszközbeszerzés-
re, illetve a szakmai munka megújítására,
továbbképzésre, újszerű tanulásszervezési
eljárásokra, jó gyakorlatok átvételére, téma-
hetek, projektek megvalósítására fordíthat
az intézmény.

A tavalyi év decemberében kezdődött el
az egyik legnagyobb programsorozat a
„VASVÁR” projekt, melyet április 23-án
zárt le az iskola. Délelőtt a tanuló ifjúság
zárta le, este pedig a meghívott vendégek, a
város lakói számára mutatták be a projektet
az elkészült prezentációk, műsorok, alkotá-
sok formájában. Az öt hónapon át tartó
program bővelkedett újdonságokban is.
Ahogy a megnyitóban is elhangzott Hor-
váthné Tóth Mária igazgatónő és Sejber Mi-
hály tanár, a projekt vezetőjének gondolata-
iban, e rendezvény a sok-sok új ismeret
megszerzésén, a közösségi élmények átélé-
sen túl, a helyi értékek felkutatásán túl, az
identitástudat, a lokálpatriótizmus erősítését
is hivatott szolgálni.

A rendhagyó történelem órákon Dr. Zá-
gorhidi Czigány Balázs múzeumigazgató
segítségével elmélyítették tudásukat tanuló-
ink településünk történelmi értékeiben.
Minden évfolyam számára más-más téma
köré szerveződött az „ismeretátadás”. Nagy
élményt jelentett pl. az ötödikes diákoknak
a városban található emléktáblák, emlékhe-
lyek felkutatása, melyekről az „a” osztály
filmet is készített.

Érdekesek voltak a rendhagyó magyar
órák a városi könyvtárban. A gyermek-

könyvtárosok, Károlyiné Försönics Katalin
és Tüskésné Kálmán Ida alaposan megdol-
goztatták a diákokat. Az iskola egy volt ta-
nítványa – ma a szegedi Tudományegyetem
Természettudományi Tanszékének munka-
társa – Fábián Tamás rendhagyó földrajzó-
rát tartott a diákoknak. De megjelent Vasvár
minden tanórán. Matematika órán számok-
ban, technika órán gasztronómiai érdekes-
ségekben. Számítástechnika órán szebbnél
szebb képeslap és naptár készült a telepü-
lésről, ahogy a makettek sora a település ne-
vezetes épületeiről is díszíti most az intéz-
mény tárlóit illetve a sok-sok tabló, az
üvegfestés technikáját felhasználó alkotó
címere az aula falait. Vasvár térképét meg-
alkották a nagyobbak rajzórákon, mely
most díszíti a Holdgaléria két oldalfalát.

Készítettek a diákok volt vasvári tanu-
lókkal, ma a település, a megye, az ország
neves személyiségeivel – mint pl. Dr. Né-
meth Imre (volt földművelődésügyi minisz-
ter), Dr. Iván Gábor (Brüsszelben Magyar-
ország nagykövete), Herczeg Tamás szín-
művész, Kiss Lajos (a Los Andinos együt-
tes tagja), Seregi János (a kaposvári Lovas
Akadémia igazgatója, Marosits István szob-
rászművész) – interjúkat, amiket bemutat-
tak tablókon.

A városi könyvtár dolgozói által rende-
zett akadályversenyen a diákok számot ad-
hattak az addig szerzett tudásukról, ismere-
teikről az állomásokon a könyvtárban, a
múzeumban, a művelődési házban, a tűzol-
tóságon, a P2 Fittness klubban.

E helyen mondunk köszönetet a városi
könyvtár igazgatójának Gyöngyösi Zsuzsá-
nak és a gyermekkönyvtárosoknak. Az aka-
dályverseny minden diáknak nagy élményt
jelentett.

A záró rendezvényen Horváthné Tóth
Mária igazgatónő szavai után elhangzott az
iskolai énekkar előadásában, Pappné Bem
Gabriella karnagy vezetésével a Vasvári In-
duló. Zongorán kísért Wessely Boglárka.

Minden osztály elkészített egy prezentációt
és egy mestermunkát a projekthez, s a leg-
jobbakat a zárórendezvényen láthatta is a
közönség. A legkisebbek is bemutatták
VASVÁR-t „Ki vagyok én?” produkciójuk-
kal, de műsort adott a Los Andinos együttes
is, akinek tagja, Kiss Lajos, városunk szü-
lötte és lakója.

A program zárásaként Sejberné Szabó
Mariann igazgatóhelyettes asszony kihir-
dette az eredményeket, Horváthné Tóth
Mária igazgatóasszony és Sejber Mihály ta-
nár, a projekt vezetője átadták a jutalmakat.
A város nevezetes épületeiről készültek ma-
kettek, s a legszebb alkotás tulajdonosának,
Neher Andrásnak a város polgármestere V.
Németh Zsolt adta át a jutalmat. 

Ezt követően minden vendég hivatalos
volt a VASVÁR projekt vacsorájára, ahol az
asztalokat a helyhát ízei – dödölle, gánica,
prósza – díszítették.
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A világegyetem tér-idő halmazában a
végtelen eltévelyedés ellen inercia pontok
mentén tájékozódik az ember. E fogódzók
mindig visszagravitálják a jó öreg Glóbusz-
ra az égi vándort. E hajózáshoz hasonlatos
módon nem veszélytelen egy mai művész
navigálása sem. Különösen akkor nem, ha a
világegyetem makrokozmoszának egy te-
nyérnyi darabjához, a mikrokozmoszhoz
igazodik, szakmai, szobrászi, léleképítő há-
romdimenzióban, miközben folyton-foly-
vást a térviszonylatok vizsgálásán alapuló
tér tágításán fáradozik. Csurgai Ferenc Ceg-
léden élő szobrászművész alkotásaiban ezt
a tér-idő-ember viszonylatot a nonfigurati-
vitás különleges kontextusába helyezi.

Művei több szempontból is érdekesek,
mi több korszakosan formabontóak. A vég-
letekig leredukált formák egy 21. századi
vasbetonöntő technológiával készülnek. A
kémiai adalékok alkímiája tehát nemcsak a
japán vasbetonszerkezetekre (földrengés
biztos szakítószilárdság, minden millimé-
ternyi hely kitölthető az érzékeny negatív-
ban) gyakoroltak jó hatást, de a finom, felü-
leti rezdüléseket is megjeleníteni képes
szobrok gazdagságához épp e technológia
több évtizedes kísérletező-megismerő sza-
kasza vezetett el. Amúgy Csurgai Ferencet
betonszobrászként titulálja és tartja sokra
maga a szobrászszakma nálunk és külföl-
dön egyaránt.

Másfelől szobrait éppúgy színezi, mint
az archaikus szobrászat tette évezredekkel
ezelőtt, egészen a gótikáig bezárólag, sőt
néha-néha azon is túlmutatóan. Harmadsor-
ban munkái olyan spirituális kapcsolatban
állnak a színházzal, a világítástechnikával, a
színpadrendezéssel, hogy azt nem lehet
nem észrevenni.

Utoljára említem – bár vélhetően ezzel
illett volna kezdenem – Csurgai Ferenc az
Alföldön, Cegléden él, s e testvérvárosi lét-
ből sarjadóan meghívottként volt vendége a
IX. alkalommal megrendezett Színjátszó
Fesztiválnak Vasváron. Egy stúdióbeszélge-
tés erejéig érkezett hozzánk, s itt hagyta le-
nyomatait nemcsak bemutatott szobrai ré-
vén, de annak a szakmai beszélgetésnek kö-
szönhetően is, ami a „Maszkok – szobrok-
gondolatok” cím köré csoportosult. A köz-
ponti téma természetesen a szobrászat-em-
ber-léleképítés-térképzés-világítás volt.
Akik április 30-án, pénteken délelőtt fél tíz-
kor nem dolgoztak és nem a hajnalig tartó
karaoke fáradalmait pihenték ki, miként a
fesztivál résztvevői, azok fantasztikus él-
ményben részesültek (majdnem kegyet ír-
tam). Mert ez a szó is helyén való lenne. A
beszélgetés méltán hirdette: még élnek szép
számban olyanok e honban, akiknek fontos
a gondolat, a jó vizuális gondolat, a tiszta

erkölcsiség, a gondolati adatátvitel hullám-
hosszai nem csak pénzpolitikai szemponto-
kat követnek. Csurgai Ferenc pedig – Tóth
Csaba moderátornak köszönhetően – egyre
több hullámrezgést keltett azokkal a képze-
letbeli folyóba dobott kavicsokkal, amit
gondolati síknak illik nevezni.

És a hullámok impulzusai nemhogy kiol-
tódtak volna, hanem újabb rezgéseket
(együttgondolkodást) indukáltak. Ennyiben
hát e szobrászi találkozás minden anyagsze-
rűsége ellenére ellent-
mondani látszott min-
den fizikai törvénynek
(Vajon mit szólna
mindehhez Newton?).
A végén én ugyan
rosszul jártam, mert
tíz óra 50 perckor
kénytelen voltam el-
menni a ballagásra, de
akik ottmaradtak, vér-
beli adaptációját kap-
hatták Csurgai Ferenc
szobrászi, emberi, al-
kotói – nem utolsó
sorban kísérletező
kedvű – humanista
szellemiségű világá-
nak. 

A beszélgetést igazán akkor élvezhetnők
igazán, ha mozgóképileg, hanganyagilag is
felvett archivált visszanézhető anyagot is
készítünk, melynek kézenfekvő objektivitá-
sa bármikor kéznél lenne. Mivel ilyen
anyag nem készült, így csak azok tudják és
érzik miről is beszélek, akik részesei lehet-

tek ennek a találkozónak. Mivel lassan fesz-
tivál az egész világ, mondhatnánk stílszerű-
en színház, Shakespeare után szabadon – ez
a beiktatott találkozó a szobrásszal – mesz-
sze túlmutatott a lassacskán elüzletiesedő
fesztiválkéjelgésekhez képest. (Kisváro-
sunk nem ezen az úton jár.) Hogy ne prosti-
tuálódjunk, ezt nagyban segítette ez a be-
szélgetés. Bízom abban is, hogy Csurgai
Ferenccel találkozunk még Vasváron. Hisz
sokrétűségében közel áll hozzá a zene is. 

Minden szószaporítás helyett álljon itt
Farkas Ádám méltatása az igényességgel el-
készített Csurgai-katalógusból, amit a ceg-
lédi vendégművész jó szívvel ajánlott-dedi-
kált a megjelenteknek :”Csurgai Ferenc úgy
érett betonszobrásszá (lásd vasbeton öntési
technológia tökélyre fejlesztése, adaptálása
a szobrászatban), hogy kiforrott művésszé
is vált egyben. A kutató elme különös szer-
zet, nem engedi a szobrászt, hogy önfeled-
ten alkalmazza a birtokba vett lehetősége-
ket. Az eddigi anyag és forma koordináták
mellé egy harmadikat is vállal (valljuk be,
távol a szobrászattól), a hangzás problema-
tikáit. Maga a kaland annyira új és a forma-
hang összefüggések annyira szokatlanok a
képzőművészet világában, hogy csak biza-
kodó üdvözletünket küldhetjük távolból a
kalandos utazónak.”

Igen. Csurgai Ferenc megengedheti ma-
gának ezt a fluxust is, mert gyermekeivel
együtt nemcsak zeneszerető, de azt művelő
lélek is. Mondhatni reneszánsz típusú em-
ber, aki ezzel a sok-sok plusszal rí ki ebből
az elmismásolt-werbungosított PR-reklám

világból. De jó hogy kilóg! Különben sze-
gényebbek lennénk egy entellektüellel, egy
érző, jól kommunikáló lélekkel, ennek a ta-
lálkozásnak az élményével. Hogy nem így
történt, erre ékes bizonyíték a vasvári pódi-
umbeszélgetés.

– Bodorkós –

Lélektől lélekig
Vendégünk volt Csurgai Ferenc szobrászművész
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Önkormányzati ülés
Jelentős pályázati támogatás, munkanélküliség helyzete,

elfogadták a művelődési ház beszámolóját
A képviselő-testület április 29-én meg-

tartott ülésén tájékoztatót hallgatott meg a
munkanélküliség helyzetéről és elfogadta a
Nagy Gáspár Kulturális Központ tevékeny-
ségéről készült beszámolót is, s támogatta
az önkéntes tűzoltóság pályázati kérelmét
és határozati javaslatban támogatták a Va-
si Hegyhát Többcélú Kistérségi Társulás
Társulási Tanácsának folyószámla hitelke-
ret-kérelmét is.. 

Munkanélküliség

Húsbavágó kérdés a halmozottan hátrá-
nyos helyzetű térségben. A beszámoló szám-
adatait figyelembe véve a képviselők sorra
tették fel kérdéseiket a kirendeltség képvisele-
tében megjelent közhivatalnoknak. Menyi a
nyilvántartásból kiesettek száma? Nem köte-
lező nyilvántartani – válaszba az illetékes. Az
álláskeresők 40 %-a nem jogosult semmilyen
ellátásra. A két éve tartósan regisztrált munka
nélküliek száma nem változik? Nos, bármeny-
nyire is meglepő, de köztudott – hallhattuk a
válaszból –, hogy aki régóta nem rendelkezik
munkával, egy év elteltével nagyon nehéz
munkába állítani. Ezen az alkalmi könyves
munkavállalási lehetőség is csak ideiglenesen
segít. V. Németh Zsolt polgármester szomorú-
an állapította meg, hogy a városi munkanélkü-
liség a térséginek kétharmadát teszi ki. Az el-
múlt 20 évben sem tudták a kistérségek a nagy
centrumok helyzeti előnyét egyensúlyozni. Ez
nagyban rontja a vidék népességmegtartó ké-
pességét. A helyi középnagyságú üzemek
megszűntével (Styl, Richter), az itt dolgozó-
kat felszívták a nagy centrumok. Ám most
már ott is leépítés van. Az is látható, hogy a
térségen a sikeres AVOP-agrár-pályázatok és
a sikeres KIOP-os szociális ellátási pályáza-
tok sem segítenek a térség sanyarú helyzetén.
Az agrárvilágban láncolatából hiányzik a he-
lyi termelés-feldolgozás láncszeme. Az agrári-
um roppant kevés embert tart el, így ezzel a
szerkezettel nem lehet a vidék népességmeg-
tartó képességét javítani. Ha nem sikerül át-
alakítani a közmunka- rendszert értékteremtő
munkát adó struktúrára változtatni, akkor
ugyancsak sikertelen lesz a munkanélküliség
ellen sikeresen felvenni a harcot. Összességé-
ben az is látható, hogy a nyugat már nem tele-
pít üzemeket, s ha a falvakban nem teremtünk
munkalehetőséget, nem lesz kilábalás a vál-
ságból.

Zágorhidi-Czigány Csaba tanácsnok úgy
vélte, hogy a helyi kisvállalkozásokat jobban
kell méltányolni, meg kell erősíteni őket. 

Lesz-e útfejlesztés? Kérdezte Sejber Mi-
hály tanácsnok. V. Németh Zsolt polgármester
elmondta: igen lesz, s a zalaiakkal egyező
Vasvár és térsége érdeke. Ám arra senki ne
számítson, hogy az M9-es és a 86 fő közleke-

dési út fejlesztésére párhuzamosan sor kerül-
ne. Ám komoly súllyal eshet latba az a tény,
hogy az M9-es úthálózat fejlesztésében érin-
tett  kistérség szavazati joggal van benne eb-
ben a döntéshozó mechanizmusban.

Strukturális fejlődés

A Nagy Gáspár Művelődési Központ el-
múlt 3 évi tevékenységéről készített beszámo-
lót az intézmény. Ezt a művelődési bizottság
az intézmény valamennyi dolgozójának jelen-
létében tárgyalták meg. Dr. Wessely István ta-
nácsnok elmondta, hogy az új létesítmény nyi-
tása óta jelentős strukturális fejlődésen ment
át. A művelődés új házát belakták a civil szer-
vezetek, elindult a színházi élet is, a kihasz-
náltságban mutatkozó réseket is megpróbálták
kihasználni, élettel megtölteni. Kávézó kiadá-
sa, annak rentábilis működtetése még várat
magára. 

A költségvetésben komoly gondot jelent az
a fáziscsúszás, ami a nyertes pályázatok és a
pénzek kifizetése között eltelik. Ezzel paralel
vannak évek, amikor a költségvetési szint nő,
máskor csökken. A ház 5 közalkalmazottal és
alkalmi feladatokhoz társuló alkalmi munka-
vállalókkal látja el tevékenységét. A színházi
évad 5előadással indult, ám a nézőszám-átlag
csökkent. Lehet, hogy a repertoárral van a
baj? Egy biztos, a közízlés nem hagyható fi-
gyelmen kívül.

Manapság divatos a motiváltságról beszél-
ni. Ám erre anyagi kondíciók nincsenek, csak
erkölcsi elismerés lehetséges – hangsúlyozta
is ennek fontosságát Gergye Rezső igazgató.
A mai művelődésben dolgozók számtalan el-
lenmondást kell feloldaniuk. Ilyen ellentmon-
dás feszül a közízlés, az igényesség és a nép-
szerűség között, mára felálltak a helyes ará-
nyok és jelentős minőségjavulás tapasztalható
a közkedvelt fesztiválok programjában is –
miként erre V. Németh Zsolt polgármester rá-
mutatott. A kultúrának része a magatartáskul-
túra is, s az igényességre is rá kell szoktatni az
embereket.

A fesztivál jellegű rendezvények igen nép-
szerűek (Nyári fesztivál, Rétes fesztivál,
Hegyháti napok, Majális, Advent). És igen po-
zitív munkájukban a rengeteg sikeres pályá-
zat, a civil szervezetek támogató jelenléte a
város életében. Mivel a létszám nem változik,
a nagy rendezvényekhez alkalmi segítőket
kell hozzárendelni. 

Gergye Rezső igazgató rámutatott. Két-há-
rom éve új világ van, a pályázati bürokráciá-
val is meg kell küzdeni, ám amit a város kért,
ahhoz tartották magukat. Vigyáznak a házra, a
tűzjelző problémakörét pedig (eddig körmen-
di cég látta el ezt a feladatot) a helyi tűzoltók-
kal karöltve kell megoldani. Az igényfelmérés
viheti előre a művelődés, igényesség és nép-

szerűség ügyét, s igyekeznek minél szélesebb-
re tárni a térség előtt is az intézmény kapuit.
Az önkormányzatnak mint fenntartónak kö-
szöni az eddigi együttműködést.

A képviselő-testület a Nagy Gáspár Műve-
lődési Központ beszámolóját egyhangúlag el-
fogadta.

Tűzoltóság támogatása

Az önkéntes köztestületi tűzoltóság min-
tegy 40-60 fővel kitűnően működik. A még
hatékonyabb tűzoltás érdekében nagy értékű
(16,1 millió forint) eszköz beszerzésére pályá-
zatot kívánnak beadni. Az önrész biztosításá-
hoz kérték a testület támogatását, melyet egy-
hangúlag megkaptak (önrész 1,288 millió fo-
rint).

Fűtésszabályozás

A város 72 önkormányzati bérlakásában
(Szentmihályfalvi u. 4-6-8. sz., Alkotmány u.
8. sz., Alkotmány u. 13. sz.) hőfogyasztóit
korszerűre cseréli a város egy pályázat segít-
ségével, melyet az Önkormányzati Miniszter
írt ki. A sikeres munkák elvégzéséhez 3 ár-
ajánlat bekérésével kell kiválasztani a műsza-
ki ellenőrt és a kivitelezőt. A testület egyhan-
gúlag felhatalmazta a polgármestert ennek a
szerződésnek a megkötésére.

Ezzel párhuzamosan újabb pályázatokban
bízik a város, hogy fűtési rendszerét tovább
tudja korszerűsíteni, ezáltal is csökkentve a
fűtési díjakat. 

68,868 milliós támogatás

A város biomassza alapú távfűtés megvaló-
sításához a KEOP-4.2.0/B pályázaton 68,868
millió forint értékű vissza nem térítendő tá-
mogatást kapott E nyertes pályázathoz a város
biztosítani tudja a szükséges önerőt, 45,912
millió forintot. A projekt megvalósításához
szükséges legjobb kivitelezőt 3 árajánlat be-
kérésével választja ki a város.

Ezzel párhuzamosan – bár a városnak ren-
delkezésére áll az önerős összeg, 45,912 mil-
lió forint – igen kedvező MFB-s hitelt kíván
felvenni 36,912 millió forint értékben, a
fennmaradó 9 milliót a város állja. Erre a lé-
pésre azért van szükség, hogy további pro-
jektek sikeres megvalósításához minél jelen-
tősebb anyagi kondíciókkal rendelkezzen
Vasvár, kvázi így kímélve saját pénzügyi tar-
talékait.

Bár e projekthez a kivitelezőt feltételes
közbeszerzési eljárás keretében már kiválasz-
totta a város, az ehhez kapcsolódóan szüksé-
ges további szakértők és szervezetek kiválasz-
tása is.

A képviselő-testület valamennyi kérdésben
egyhangúlag igennel döntött.

– sok –
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…”Kértem erőt…
És Isten adott nehézségeket, amelyek
erőssé tesznek.
Kértem bölcsességeket…
És Isten adott problémákat, hogy
megoldjam azokat.
Kértem bátorságot…
És Isten adott veszélyeket, hogy
legyőzzem azokat.
Kértem, adjon szeretetet…
És Isten adott gondterhelt embereket,
hogy segítsek rajtuk.
Kértem kegyelmeket…
És Isten adott lehetőségeket.
Semmit sem kaptam, amit akartam,
Megkaptam mindent, amire szüksé-
gem volt”...

(Henri Viscandi:
A meghallgatott imádság)

Azt nem tudom, hogy a vasvári Tűzoltók
kértek-e valaha a fenti idézet szerinti dolgo-
kat a jóistentől? Mindenesetre megkapták, a
nehézségeket, a problémákat, a veszélyeket,
a gondterhelt embereket, a riasztásaik so-
rán. Hogy ezekkel mit tudtak kezdeni? Er-
ről adtak számot február 26-án a tűzoltók az
éves közgyűlésükön. Amit a Nagy Gáspár
Kulturális Központban bonyolítottak le. 18
fő kérte felvételét az egyesület tagjai közé,
a belépésükkel a rendes tagok létszáma 76
főre bővült.

A közgyűlésen kiderült, a tűzoltók a
2009-ben sem unatkoztak Vasváron. Sőt!

Az új vezetőség próbált új eseményeket,
rendezvényeket behozni az egyesület éle té -
be. Ezek voltak: a locsolás, a májusfaállítás,
illetve a májusfa-kitáncolás, a „gombócda”,
a Mikulás, a Tűzoltóbál.

Mindezek mellett a régi programok sem
maradtak el. Tanfolyamokat, gyakorlatokat,
előadásokat tartottak. 22 fő tett sikeres kis-
gépkezelői vizsgát a Katasztrófavédelmi
Oktatási Központ Vizsgabizottsága előtt.
Ennek keretében a hidraulikus feszítővágó,
a motorfűrész, a motoros gyorsvágó, a pne-
umatikus emelőpárna, aggregátor, szivaty-
tyúk és a gépjárműfecskendő típusismeret-
ből, kezeléséből vizsgáztak.

Szerveztek 40 órás alaptanfolyamot,
amire a környező egyesületektől is érkeztek
„tanulók”. Vasvár ÖTE-től 7 fő tett sikeres
vizsgát. Ők kérték is felvételüket a köztes-
tületbe, így a 30 fős létszámuk a közgyűlé-
sen 37 főre emelkedett.

Egyházi eseményeken vettek részt: (pl.
körmenetek, fogadalmi mise, bérmálás,
stb.)

Külső, más tűzoltóság által szervezett
programokon is megjelentek pl. Megyei
Tűzoltó Majálison, Flóri Túrán.

Városi ünnepségeken, rendezvényen
képviselték az egyesületet.

Vidéki nem tűzoltó rendezvényekre is el-
látogattak pl. Oszkó főzőverseny.

A Művelődési Házban rendszeresen
ügyeletet tartottak a rendezvényeken.

Társadalmi munkában öltözőt készítet-
tek maguknak a szerházban. 

Elkészült az egyesület honlapja, hogy
még jobb legyen a belső és külső kommuni-
káció.

A vonulásokkal együtt összesen 185 ese-
ményen megjelent 1681 fő, több mint 4100
óra társadalmi munkát végzett, továbbá 209
vendég vett részt a belső rendezvényeken.

Ez lefordítva kétnaponkénti történéseket
jelent. Az óraszám pedig annyit tesz ki,
mintha valaki több mint 2 évig főállásban
dolgozna. Természetesen mindez szigorúan
munka után, szabadidőben történt, hisz az
egyesület nevében szerepel az önkéntes jel-
ző

A 2006. december 1-jén indult köztestü-
leti, más néven Vasvári Önkéntes Tűzoltó-
ság tagjainak is akadt dolga bőven.

2009. évi összes esetszámuk 105. Ebből
saját működési területen kívülre 6 alkalom-
mal siettek kollégáik segítségére.

Tűzesethez 32 alkalommal vonultak, eb-
ből lakó- és melléképülettűz 12 alkalommal
volt.

Sajnos gépjárműtűz is volt 2, ebből az
egyik halálos kimenetelű. Igazán lélekrázó
élményként vonul be ez az esemény a tűz-
oltóság történetébe.

Műszaki mentéshez 63 esetben vonultak,
ez több mint a duplája az előző évinek.

Ehhez a „jó” statisztikához nagyban hoz-
zájárult a 2009. év januári havazás, illetve a
nyári árvíz, ahol még a nyári Mikulást is ne-
kik kellett „kihorgászni” a Rábából.

A korábbi sok téves riasztás lecsökkent
10-re. Ennek eléréséhez nagyban hozzájá-
rult, hogy 2009. évben nagyberuházást haj-
tott végre a Tűzoltóság. Mintegy 2 millió
Ft-ért vásárolt egy korszerű, minden igényt
kielégítő, tűzjelzést fogadó központot, és a
hozzá tartozó átjelzőket. Így most már ki
tudják szűrni a téves riasztásokat.

Sajnos a buta gyerekek játékának cél-
pontja volt a 105-ös szám a 2009-es évben
is. Ezt úgy tűnik sikerült orvosolni a Kardos
iskola tanári karával karöltve.

Nyolc esetben tartottak gyakorlatot
2009-ben. Ezek között volt megyei gyakor-
lat is, amin természetesen jól szerepeltek a
vasvári lánglovagok.

Két falunapon szerepeltek, ahol műszaki
mentési bemutatót prezentáltak. 

Az események földrajzi eloszlása is ér-
dekes. 33 esetben Vasvár volt a cél, 13 eset-
ben Rábahidvég, 11esetben Kám, 7-7 eset-
ben Szemenye és Bérbaltavár. Az elsődle-
ges működési területhez tartozó további 12
település osztozott a maradék 35 esemé-
nyen. A hónapokat figyelve a január hozta a
legtöbb riasztást: 19 esetben kellett vonulni.
Kevésbé volt csendes a június, akkor 18 al-
kalommal riasztották a fiúkat. A legnyugod-

tabb a március hónap volt, 3 riasztással.
Összességében 2233 km-t futottak az öreg
IFÁ-k.

Elismeréseket is adtak át a közgyűlésen:
2009-ben az év tűzoltója Németh Imre

lett, aki 72 riasztásra ért be, és összességé-
ben 221 órát dolgozott az egyesületért.

Nagy Tamás 200-ben az egyesületért
végzett munkájáért kapott emlékplakettet,
aki 210 órát tett a közért.

Takács József 40 éves Tűzoltó szolgála-
tért kapott emlékérmet.

A Szecsődi családnak „üvegtrófeával”
köszönték meg a több évtizedes tűzoltó
szolgálatot.

Őket a trófea tanúsága szerint Tűzoltó
családnak hívják, egyébiránt a családból 8-
an tagok az egyesületben.

Sikeresen pályáztak:
– Önkormányzathoz: 400.000 Ft
– NCA-hoz működési támogatásra:

648.900 Ft
– NCA -hoz weblapfejlesztésre: 160.000 Ft.

Egy nagyon örvendetes esemény történt
a közgyűlés végén: Sárközi László vállalko-
zó egy profi STIHL „egykezes” motorfű-
részt ajándékozott a tűzoltóknak.

További támogatóink voltak 2009 évben:
Kanizsai Béla, Baranyai József, Káldi Zol-
tán, Nagy Tamás, Birkás István.

Köszönet az adományokért! A jó Isten
tartsa meg e nemes szokásukat!

TLALA

Tűzoltó közgyűlés

Oszkó
Örömmel tudatom, hogy megújult

az Oszkó honlap! Persze még nem tö-
kéletes, finomításokra vár; így ha bármi
észrevételetek van, jelezzétek felénk!

Jó böngészést kívánok!
Klikk: www.oszko.hu

1%
Kedves Barátunk!
Még nem döntöttél adód 1%-os

felajánlásáról? A Hegypásztor Kör
idén ünnepli sikeres fennállásának 25.
évfordulóját. Az elmúlt évek tapaszta-
latai és a rengeteg, sikeresen lebonyo-
lított színes program, a sok lelkes ven-
dég és résztvevő; azt igazolták, hogy
munkánk eredményes volt. Ám ah-
hoz, hogy ezt folytathassuk, a segítsé-
gedet szeretnénk kérni; ajánld fel
adód 1%-át a Hegypásztor Körnek
(9825 Oszkó, Molnár Antal utca 4.)!

Adószámunk: 19246774-2-18
Támogatásod köszönjük!

Hegypásztor Kör
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Foglalkoztatási Paktum
A Vasi Hegyhát Többcélú Kistérségi Társu-

lás Foglalkoztatási Paktumánnak hírei

Ajánlatok a munkaerőpiacról

– Gyermekfelügyeletre, korrepetálásra,
háztatásban és háztartás körüli munkákra,
fűnyírása kínálunk megbízható, szabad kapa-
citásokat, munkaerőt.

– Gyümölcsösbe, egyéb mezőgazdasági
idénymunkára öt fős megbízható, munkata-
pasztalatban gazdag brigád vállalna munkát
itthon vagy külföldön.

Bővebb információ az iroda munkatársánál
a 06-70/320-5926-as telefonon kapható.

Képzési ajánlatok

A III. Béla Szakképző Iskola és Kollégium
Szentgotthárd a következő képzésekre várja
felnőttek jelentkezését május 20-ig: étkez-
dés, vendéglátó–eladó (a két képzés egy tan-
folyamon belül is), szakács (gyakorlati hely-
lyel rendelkezőknek beszámított óraszám-
mal), kereskedő–boltvezető, szállodai szo-
baasszony, textiltermék-összeállító, CNC-
forgácsoló (gépészeti előképzettséggel ren-
delkezőknek beszámított óraszámmal), fater-
mékgyártó, ECDL Start, ECDL Full, angol,
német, szlovén nyelv kezdő, újrakezdő és
haladó szinten, valamint szakmai idegen
nyelv oktatása. A képzésekről további infor-
máció kérhető telefonon 94/554-217; 06-
30/637-9550 és e-mailben kovacsk@bela-
szgotth.sulinet.hu címen.

Mire (nem) jó az új alkalmi
munkavállalásról szóló törvény?

Tavaly decemberben fogadta el az Ország-
gyűlés, idén áprilistól hatályos, ám nem azt
hozta magával, amire számítani lehetet.

Rövid előzmény: az Állami Foglalkoztatási
Szolgálat kimutatásai alapján 2000 és 2005 kö-
zött 948 százalékkal nőtt a kiváltott Alkalmi
Munkavállalói könyvek száma, és hat év alatt
huszonháromszorosára emelkedett az igazolt
munkanapoké. Imponáló a változás egy év alatt
is, 2005-ben közel 1,5 milliárd forint. Szakértők
szerint nem annyira pótlólagos munkaalkalmat
jelent ez a forma, sokkal inkább a közterhek
megtakarításának lehetőségét. A módszer – vá-
zolják a mechanizmust – az, hogy a vállalkozó
megszünteti a munka törvénykönyve hatálya alá
tartozó munkaszerződéseket, és helyette kis-
könyvvel foglalkoztatja az embereket. Ráadásul
a munkaügyi ellenőrzésnél elég, ha ott a könyv,
mert többnapos foglalkoztatás esetén a jogsza-
bályok lehetővé teszik a bélyeg beragasztását az
utolsó napon. Tenni kellett valamit, mert ez a
rendszer is kezelhetetlen, számtalan visszaélésre
adott lehetőséget. De ez már ugyebár a múlt...

De 2010. április 1-jétől az alkalmi munka-
vállalói könyvek és a közteherjegyek meg-
szűntek, helyette egyszerűsített munkaszerző-
dést kell kötni, illetve elektronikusan kell be-
jelenteni a foglalkoztatást a munkáltatónak az
APEH felé, a munkavégzés megkezdését

megelőzően. A munkaszerződést a törvény
mellékletében szereplő nyomtatvány kitölté-
sével akkor kell írásban megkötni, ha a foglal-
koztatás egybefüggő időtartama az 5 napot el-
éri, egyébként elegendő a szóbeli megállapo-
dás és az elektronikus bejelentés, illetve a je-
lenléti ív vezetése.

Ha a munkaszerződést nem kell írásba fog-
lalni, a munkáltató a törvény mellékletében
szereplő jelenléti ívet köteles vezetni, amelyet
a munkavállaló a munkavégzés megkezdése-
kor és befejezésekor aláír, annak egy példá-
nyát a munkavégzés befejezésekor a munka-
vállalónak át kell adni, a második példányt a
tárgyévet követő 5. év végéig meg kell őrizni.
A magánszemély háztartásában végzett mun-
ka esetén jelenléti ívet nem kell kitölteni.

A fenti szabályok szerinti egyszerűsített
foglalkoztatást az alábbi esetekben lehet al-
kalmazni:

• ha a munka alkalmi jellegű, vagyis legfel-
jebb 5 egymást követő naptári napig, egy nap-
tári hónapon belül összesen legfeljebb 15 nap-
tári napig, és egy naptári éven belül legfeljebb
90 naptári napig tart azonos felek között. (An-
nak nincs akadálya, hogy a munkavállaló több
különböző munkáltatónál egész évben alkalmi
munkát végezzen ezen időkorlátok között.)

• Ha a munka idényjellegű, kizárólag a kö-
vetkező ágazatokban: mezőgazdaság (nö-
vénytermesztés, erdőgazdálkodás, állatte-
nyésztés, halászat) és idegenforgalom. A me-
zőgazdasági idénymunka – kivéve a növény-
termesztési idénymunkát – nem haladhatja
meg a 31 napot. A növénytermesztési idény-
munka esetén a munkaszerződés az idény
hosszára köthető.

• Ha a munkát természetes személy háztar-
tásában végzik.

• A kiemelkedően közhasznú szervezetek
által létesített munkaviszony.

2010. április 1-jétől megszűnt az a rend-
szer is, amely az alkalmi munkavállaláshoz
automatikusan az általános köztehernél ala-
csonyabb kedvezményes közterhet kapcsolt.

A munkabér összege pedig csak a felek
megállapodásától függ. Bizonyos kivételekkel
az általános adó- és társadalombiztosítási sza-
bályok szerinti adók és járulékok kapcsolódnak
az egyszerűsített munkaszerződéssel történő
foglalkoztatáshoz. A „kedvezményes” közteher
egységesen 30%, amelyet a nettó (a munkavál-
lalónak ténylegesen kifizetett) munkabért alap-
nak tekintve kell meghatározni. Csendben
megjegyezve ez Lengyelországban 8%.

A bejelentési kötelezettséget interneten
kell teljesíteni az illetékes elsőfokú állami
adóhatóság felé. A növénytermesztési idény-
munkát telefonon is be lehet jelenteni a Kor-
mányzati Ügyféltájékoztató Központhoz.
2010. július 1-jétől a bejelentés SMS-ben is
teljesíthető.

A szabályozás egyszerűsödés helyett to-
vább bonyolódott, drágább lett, és alig várha-
tó el tőle a gazdaság kifehérítése. Ebben a je-
lenlegi gazdasági helyzetben az lenne a fon-
tos, hogy elősegítsék az alkalmi munkaválla-
lást, minél több munkalehetőséget biztosítva a
munkanélküliek számára, de ez a törvény ezt
nemhogy megkönnyítette volna, inkább elle-
hetetlenítette.

S végül szintén csendben jegyzem meg
összegzésként: ennek az egésznek az eredeti
célja a következő volt: a vidéki munkalehető-
ség bővítése és az életminőség látványos és
stabil javítása. Őszintén? Nem tudom mi lesz
belőle.

Lődör Nikoletta

Januártól a vasvári kistérségben is
illetékes a körmendi Szociális Szol-
gáltató és Információs Központ.

Körmend Város Önkormányzata
meghívásos pályázat alapján kapott
lehetőséget arra, hogy a fenntartásá-
ban működő Szociális Szolgáltató és
Információs Központ támogató szol-
gáltatás esetében a Vasvári kistérség
települései vonatkozásában, pszichi-
átriai betegek közösségi ellátása ese-
tében a Vasvári kistérség települései,
valamint Egyházashollós település
vonatkozásában szolgáltatást biztosít-
son. A szolgáltatás január 1-jétől ér-
vényes, zajlik a működtetési szerző-
dések hitelesítése Vasvár és Kistérsé-
gi Többcélú Kistérségi Társulással,
valamint Egyházashollós Ön kor -
mány za tá val.         Bakos Ágnes

Kiterjedtebb
működés

Tájékoztatás
Vasvár Város Polgármesteri Hiva-

tala értesíti a város lakosságát, hogy a
Zala-Depo Kft.

május 17-én (hétfőn)
lomtalanítást végez.
Kérjük a lakosságot, hogy a feles-

legessé vált szemetet az elszállítás
napján reggel 7.00 óráig a ház, illetve
a bejárat elé rakják ki!

A szállítás megkönnyítése érdeké-
ben kérjük, a fémet, a papírt, az üve-
get külön-külön csoportba rakják!

Veszélyes hulladékot a szelektív
gyűjtő telepen (marhavásártér) kérjük
leadni!

Polgármesteri Hivatal
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Kétévente esedékes a 45–65 év közötti
nők mammográfiás szűrése. A Nyugat-
dunántúli ÁNTSZ a kistérségi intézetei-
vel összefogva sikeresen végzi a szűrő-
vizsgálatokkal kapcsolatos legfontosabb
információk átadását, többek között is-
meretterjesztő előadások segítségével.
Dr. Kocsis Eszterrel, az ÁNTSZ Nyugat-
dunántúli Regionális Intézetének szűrési
koordinátorával beszélgettünk ezek
hasznáról egy vasvári, a könyvtárban
tartott előadás kapcsán.

– Doktornő, először beszéljünk általá-
nosan a szűrővizsgálatok céljáról, tapasz-
talatairól!

– Vas megyében magas, közel 70%-os a
mammográfiai szűrővizsgálatokon megje-
lenők aránya. Nem mondható el mindez a
méhnyak-rák és vastagbél-rák szűrési prog-
ramok kapcsán, pedig a korai felfedezés
biztosítéka lehet a teljes gyógyulásnak. A
szakemberek szerint épp a mammográfiás
szűrésen megjelentek magas aránya, az idő-
ben megtalált kóros esetek gyógyítása miatt
már nem a mellrák a daganatos betegségek
által okozott vezető halálok, hanem a tüdő-
rák. A statisztikák azt mutatják: minden 100
vizsgálat után 5 visszahívás történik – de ez
elsősorban a szűrésismétlés miatt –, és min-
den 1000 szűrésből találnak 5 kórós esetet.
Vasváron most folyik a város érintett kor-
osztályának mammográfiás szűrése. A szű-
rőprogramokhoz csatlakozva két helyi házi-
orvos bekapcsolódott a vastagbél-rák szűrés
mintaprogramba. Az előadáson erről is hall-
hattak az érdeklődők.

– Csak szűrésekről tájékoztatnak egy-
egy ilyen alkalommal vagy összekapcsolják
ezeket a találkozásokat egyfajta életmód-ta-
nácsadással is?

– Nagyon fontos része a megelőzésnek a
helyes életmód, a táplálkozás, a dohányzás el-
hagyása, alkoholfogyasztás csökkentése, így
természetesen az előadásokon erről is beszé-
lünk amellett, hogy a másik célunk, ha minél
többen megjelennének a szűréseken. Ugyanis
akkor éri el célt a szűrőprogram, azaz a meg-
előzést, ha 70%-os megjelenési arányt sikerül
elérnünk az érintett lakosság körében.

– Ingyenesek ezek a szűrővizsgálatok?
– Ingyenesek igen, sőt az utazási költsé-

get is megtérítjük. A háziorvostól kell utal-
ványt kérni az utazás előtt és mi visszatérít-
jük a vizsgálatra való beutazás árát. De jel-
lemző, hogy a kistérségekben önkormány-
zatok, polgármesterek is összefognak és fa-
lugondnoki buszokkal vagy bérelt busszal
szállítják be az érintett lakosságot.

– Az, hogy nem 100%-os a megjelenés,
abban biztos szerepet játszik az ismeretlen-
től való félelem, a tartás, hogy milyen fáj-
dalommal járhat egy ilyen vizsgálat…

– A mammográfiai szűrés egyáltalán nem
fájdalmas, csak kellemetlen, mert a készülék
összeszorítja az emlőt. Két asszisztens végzi
a vizsgálatot, orvos nincs jelen ekkor. Utó-
lag két orvos, egymástó függetlenül leletezi
az elkészült felvételeket. Ha eltérést találnak
vagy véleménykülönbség adódik, akkor tör-
ténik visszahívás. Természetesen azok, akik
ilyen visszahívó levelet kapnak, megijedhet-
nek, de az esetek többségében a visszahívás
csak amiatt van, hogy megismételjék, pon-
tosítsák a vizsgálati felvételt. A statisztikák
azt mutatják: minden 100 vizsgálat után 5
visszahívás történik – de ez elsősorban a
szűrésismétlés miatt –, és minden 1000 szű-
résből találnak 5 kórós esetet.

– Mikori felfedezéssel gyógyítható jó
eséllyel a betegség?

– A szűrés célja, hogy a nem tapintható,
úgynevezett rákmegelőző állapotot fedez-
zünk fel. Ezek néhány milliméteres átmérőjű,
általában meszes elváltozások. A mammográ-
fia segítségével időben felfedezett betegség
esetében 95% feletti a gyógyulási esély.

– Vezető halálok-e a jó gyógyíthatóság el-
lenére a mellrák a nők körében még mindig?

– Sokáig így volt, de 2003-tól a tüdőrák
vette át ezt a „vezető helyet”. Az emlőrák szű-
rés 2000-ben elkezdett programja okán a fel-
fedezett esetek miatt országosan is megemel-
kedett a mellrákkal diagnosztizáltak száma.
Most a betegség csökkenő tendenciát mutat. A
szűrés mellett köszönhető ez a hatékonyabb
terápiás módszerek elérhetőségének is.

– Említette a táplálkozás fontosságát a
megelőzésben!

– A daganatos valamint a szív- és érrend-
szeri betegségek esetében javallott, beteg-
ségmegelőző, egészséges táplálkozás közös
nevezőre hozható a mediterrán étrend fogal-
mában. Ez jelentheti a hal, a zöldség és gyü-
mölcs fogyasztás fokozását, a vöröshús-fo-
gyasztás elkerülését. Kevés könnyű vörös-
bor fogyasztása is javasolható, hiszen a fran-
cia paradoxon néven ismert kutatási ered-
mény is azt igazolja, hogy a franciák borfo-
gyasztása magas, és statisztikailag kimutat-
ható az is, hogy a szív- és érrendszeri beteg-
ségek száma ellenben jóval alacsonyabb,
mint az európai átlag. Azért a mértékletes-
ségre figyelni kell. Az étrendben a zsírok fo-
gyasztása is kerülendő, helyette részesítsük
előnyben az olívaolajat vagy a magyar tök-
magolajat, mert ezek egészségesek.

– És a testmozgás? Feltétlenül kondi te-
rembe kell járnunk hozzá?

– Sokan nem veszik komolyan, hogy a
megelőzésben nagy szerepe van a testmoz-
gásnak, de nem feltétlenül versenyszerű
mozgást jelent ez. Napi fél óra jó ütemű sé-
ta az idősebbeknek elég. De apróbb prakti-
kák is vannak. Ne akarjunk a célunk előtt
közvetlenül leparkolni vagy szálljunk le

előbb a buszról! Az intenzív kerti munka is
megfelel egyfajta hasznos testmozgásnak.

– Tudom, hogy a kérdés összetettebb,
mint, hogy most egy–két mondatban meg
tudjuk válaszolni. De mégis próbáljuk meg
röviden összefoglalni: mi is az a rák?

– Korlátlan szaporodási képességű sejt.
Naponta termelődik a szervezetünkben, ami-
vel az immunrendszer megbirkózik. Akkor
van baj, mikor a gazdaszervezetben is vala-
miféle baj, betegség van. Ha az immunrend-
szer nem működik megfelelően, akkor lesz,
lehet a rákos sejtekből egyre több és az sú-
lyosbítja a helyzetet, hogy ezek a sejtek „szó-
ródnak” is. A véráram és a nyirokrendszer
közvetítésével elsodródnak a test távolabbi
részeibe és ott is szaporodni kezdenek.

– Ha valaki szeretne a témában előadást
szervezni, megkeresheti Önöket?

– Természetesen szívesen megyünk.
Közvetlenül is lehet a Nyugat-dunántúli Re-
gionális ÁNTSZ szakembereit keresni, de
ugyanúgy a kistérségi, helyi ÁNTSZ köz-
pontokkal is fel lehet venni a kapcsolatot és
mi mindenhová szívesen elmegyünk!

Pogács Mónika

Életmódváltás is segíthet a megelőzésben
Rákszűrő-vizsgálatok és előadás Vasváron

Támogatás
A Vas Megyei Önkormányzat, a Vas

Megyei Területi Kisebbségi Önkor-
mányzat, és a Vas Megyei Mezőgazda-
sági Szakigazgatási Hivatal együttmű-
ködése keretében megállapodást kötött a
„Roma Integráció Évtized Program” il-
letve az ehhez kapcsolódó Stratégiai
Tervben foglalt elvek mentén a megyé-
ben élő hátrányos helyzetű roma és nem
roma lakosság segítése érdekében.

Az állategészségügy területén segít-
séget ajánlott fel a mezőgazdasági szak-
igazgatási hivatal a veszettség megelőzé-
se érdekében, az ebeket tartó családok
veszettség elleni kötelező oltásának vég-
rehajtása érdekében. A hivatal szakmai
segítséget nyújt mezőgazdasági és vidék-
fejlesztési támogatásokhoz kapcsolódó
kérelmek, pályázatok előkészítésében az
MgSzH Földművelésügyi Igazgatósága
falugazdász hálózatán keresztül. Emel-
lett segítséget ajánl fel a településeken
gazdálkodó, vagy gazdálkodni kívánó
gazdáknak, hátrányos helyzetben lévő
romáknak és nem romáknak abban, hogy
vetőmaghoz, palántákhoz juthassanak a
gazdálkodni kívánók.

Igényeik összeírására jelentkezhet-
nek Vasvár Város Önkormányzata Pol-
gármesteri Hivatalában Auer Mihályné-
nál, illetve a Cigány Kisebbségi Önkor-
mányzat helyi szervezeténél, Kánya
László Elnök úrnál.
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Idén 14. alkalommal koptathatták el tú-
racipőjüket Vasvár, Oszkó és Csehimind-
szent dimbes-dombos talaján azok, akik
részt vettek a Mindszenty József hercegprí-
más, esztergomi érsek emlékére rendezett
gyalogtúrán és zarándoklaton. 

A kora reggeli regisztrációt követően
több mint háromszázan vágtak neki a cél-
nak. Akadtak rutinos túrázók, akik már több
éve eljönnek hozzánk, és olyanok is, akik

most először indultak el a 21 km-es távon,
sőt volt olyan résztvevő, aki négylábú ked-
vencével teljesítette a feladatot.

Benke Tibor, a gyalogtúra fő szervezője
elmondta, hogy 1997-ben pontosan azért
kelt életre ez a kezdeményezés, hogy Mind-
szenty Bíboros úr munkáját és életét még
jobban megismertessék az ide látogatókkal.

– Nem zárunk ki senkit, mindenre nyi-
tottak vagyunk. A lényeg, hogy jól érezzék
magukat az emberek és, ami a legfontosabb,
hogy a bíboros úr szellemisége életben ma-
radjon.

Az utóbbi években már teljesítmény tú-
rába bújtatott emléktúrává vált a zarándok-
lat. Kortól, vallástól, politikai hovatartozás-
tól függetlenül, minden évben mindenkit
szeretettel várnak, aki tiszteli és elismeri
Mindszenty bíboros úr életművét.

A legelső túra a bíboros születésének
105. évfordulójára esett, az idei alkalommal
pedig halálának 35. évfordulóján rendezték
meg a sétát. Az elmúlt 14 évben az ország
minden részéből, szám szerint 1869-en jöt-
tek el a gyalogtúrára, az évek során a leg-
többen Vasvárról, de találunk székesfehér-
váriakat, tápiószeleieket, nagykanizsaiakat,
szombathelyieket és répcelakiakat is, töb-
bek között.

A zarándokszálláson történő regisztráci-
ót követően, a Katonák útján és a Sándor
lépcsőn áthaladva, az első állomás a Jeli Ar-
borétum volt, majd az oszkói Hegypásztor
körben pihenhettek meg a résztvevők, és
végül a Csehimindszenti templom előtti té-
ren található Mindszenty szobornál értek
célba. A fáradt embereket zsíros kenyérrel,
és teával várták a szervezők. A célba érke-
zettek pedig emléklapot és kitűzőt kaptak.

Miután mindenki beérkezett a Mindszenty
szobor koszorúzása következett, végül a
templomban, a Nagykanizsai Piarista Gim-
názium igazgatója, Vereb Zsolt, diákjainak
közreműködésével szentmisét mutatott be,
melyet a bíboros úr mielőbbi boldoggá ava-
tásáért ajánlott fel. A távot teljesítők, pedig
nem csak kellemes élményekkel, és egy kis
fáradtsággal, hanem lelki feltöltődéssel is
gazdagodtak ezen a napon.

Benke Tibor – akit egyértelműen a gya-
logtúra mozgatórugójának is nevezhetünk,
és szívügye, hogy minden évben legyen za-
rándoklat – jövőre kitűzővel is készül, hi-
szen a jubileumi 15. Mindszenty gyalogtú-
rára várja nagy szeretettel, az ide szívesen
látogatókat.

Akiknek fontos, hogy minden évben
visszatérjenek a Mindszenty emléktúrára

Nagykanizsai Piarista Gimnázium
csoportja:

Mi ötvenen jöttünk el a túrára, már nem
először vagyunk itt, Mindszenty bíboros úr
iránti tiszteletből.

Az iskolánk 1765-ben indult, Gróf Batt-
hyány Lajos nádor alapította. Jelenleg 560-
570 diákot számlál, az óvodásoktól egészen
az iskolásokig.

Rutinos zarándokoknak számítunk, hi-
szen minden évben elzarándokolunk Csík-
somlyóra, és Homokkomáromba. Már Dél-
Olaszországba is elzarándokoltunk, templo-
munk védőszentje miatt.

Még 1935-ben épült a nagykanizsai kö-
zösség picinyke temploma. Mivel az azt
megelőző évben avatták szentté Rómában
Pirrotti Szent Pompiliusz piarista szerzetest,
kézenfekvő volt, hogy – a világon elsőként
– az „új” szent tiszteletére szenteljék fel
templomot.

Szívesen jövünk ide, hiszen Mindszenty
bíboros úr jelleme követendő, és az a legke-
vesebb, hogy ennyivel adózunk nagysága
előtt. Szeretnénk felnőni hozzá.

Csehimindszenti Általános Iskola és
környéke:

Nagyon sokszor vettünk már részt ezen a
túrán. Most 72-en jöttünk ide. Mi ezzel a tú-
rával, hazamegyünk, hiszen Csehimindszent

nemcsak Mindszenty bíboros úr otthona, ha-
nem a miénk is. Tavasszal sokfelé szoktunk
túrázni,de nekünk különösen fontos, hogy
falunk szülöttéről szól ez a zarándoklat, sok
élményt és kötődést jelent nekünk.

14. gyalogtúra és zarándoklat Mindszenty József
bíboros, hercegprímás esztergomi érsek emlékére
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Természetbarát Klub – Tápiószele:
Régi visszajáróknak számítunk. Mi bi-

zony már részt vettünk az első Hegyhát tú-
rán is 1994-ben. Akkor beleszerettünk a
környékbe. A Mindszenty túrára harmadik
alkalommal jöttünk el. Most már háromna-
pos kirándulással kötjük össze ezt a zarán-
doklatot, hiszen Kőszegen alszunk, holnap
pedig elutazunk Máriacellbe, és bejárjuk a
környéket is.

Nem csak a túrázási lehetőség miatt va-
gyunk itt, hanem a zarándoklat miatt is.
Benke Tiborral, a gyalogtúra fő szervezőjé-
vel, pedig már három évtizedes az ismeret-
ségünk, ezért is szeretünk idejárni. Jó látni,
hogy Vasváron zajlik az élet.

Kereki túrázók:
Minden évben eljövünk ide. Nagy túrá-

zók vagyunk. Elfáradni nem szoktunk ek-
kora távon, viszont lelki feltöltődést jelent
nekünk. Két hete 44 km-es távot teljesítet-
tünk a Kovács Béla emléktúrán. Az időjárás
kedvező, és szép a környék. Ez egy tökéle-
tes szombati program mindenkinek.

Szombathelyi csoport:
Mi már idősebbek vagyunk, de fontos ne-

künk az egészségünk, Vasvár nincs messze,
ezért szívesen eljövünk ide évek óta. Megelőz-
zük az infarktust, és jó, hogy a túra érinti az ar-
borétumot. Most hatan érkeztünk ide. Mind-
szenty bíboros iránti tiszteletből is jöttünk.

Körmendi Csoport:
Rendszeres túrázók vagyunk. Ide má-

sodszorra jöttünk el, de tavaly eldöntöttünk,
hogy ragaszkodunk ehhez a szép helyhez. A
Jeli Arborétum egyszerűen csodálatos.

Lelki feltöltődés ez a túra, igazi közössé-
gépítő szerepet játszik nálunk. Inkább a tú-
rázás miatt jöttünk, de vannak köztünk val-
lásosak is. Természetesen mi is nagy tiszte-
letet érzünk Mindszenty bíboros iránt.

– 1892. március
29-én, Csehimind-
szenten született.
Eredeti neve Pehm
József. Középiskolai
tanulmányait a
szombathelyi Pre-
montrei gimnázium-
ban végezte, majd

egyházmegyéje szemináriumának lett
papnövendéke.

– 1915. június 12-én pappá szentelte
gróf Mikes János megyéspüspök. Papi
munkáját Felsőpatyon kezdte másfél
éves káplánsággal, majd Zalaegersze-
gen lett főgimnáziumi hittanár. 1919
őszén elnyerte Zalaegerszeg város plé-
bánosi tisztét, ezt 1944-ig töltötte be.

Közben a Károlyi-féle forradalom,
illetve proletárdiktatúra alatt letartóz-
tatták, szülőfalujába vonult vissza.

– 1921-ben kerületi esperes lett,
1924-ben címzetes pornói apát, 1937-
ben pedig megkapta a prelátusi rangot.

– 1944. március 4-én XII. Pius pá-
pa kinevezte a veszprémi püspöki
székre. Október 31-én Dunántúl fő-
pásztorai nevében memorandumot
nyújtott át a miniszterelnöknek, a há-
ború értelmetlen folytatása ellen. No-
vember 27-én paptársaival együtt a
nyilasok foglya lett.

– 1945. október 7-én Prímási érseki
székfoglalója Esztergomban.

– 1946. február 21-én megkapta a
bíborosi kalapot.

– 1948. december 26-án letartóztat-
ták esztergomi székházában, az And-
rássy út 60. fogja lett.

– 1949. február 3–8. Az ellene foly-
tatott koncepciós per tárgyalása, és íté-
lethozatala. Életfogytiglani fegyházra
ítélték.

– 1956. október 29-én a kommuniz-
mus elleni forradalom visszaadta sza-
badságát.

– 1971. szeptember 28-án a Szent-
szék képviselőivel folytatott tárgyalás
után elhagyta az USA nagykövetségi
épületét és hazáját. Október 23-án a
bécsi Pázmáneumba költözött.

– 1972. május 20-án megkezdte el-
ső lelkipásztori körútját az emigráció-
ban élő magyarok összefogására.

– 1975. május 6-án meghalt a bécsi
irgalmasok kórházában, május 15-én a
máriacelli bazilikában temették el ide-
iglenesen.

– 1991. május 4-én az esztergomi
Főszékesegyház prímásának sírkápol-
nájában temették el újra.

Mindszenty József
bíboros életpályája

Tel.: 94/573-006, 573-007
Fax: 573-036 • www.blvk.hu

AJÁNLÓ
A Dr. Bendefy László

Városi Könyvtár
új szerzeményeiből

SZAKIRODALOM
• A 100 legjobb gyümölcsös étel
• A 100 legjobb étel sertéshúsból
• Gade: Kérlek jelentkezz!
• Gardner: Jó munka : Amikor a ki-

válóság és az etika találkozik
• Sebők: Woodstock népe
• Szabolcs-Szatmár-Bereg megye
• Weller: Hátfájósok könyve

SZÉPIRODALOM
• Dessen: Egy felejthetetlen év
• Kinsella: Emlékszel rám?
• Krentz: Ha leszáll az éj
• Perry: Eredendő bűn
• Small: Titkos örömök
• Trigiani: Angyali cipellők

CD
• Ákos: Szindbád dala
• Hevesi Tamás: Egy új világ…
• Keresztes Ildikó: Csak játszom
• Kulka János: Akarod vagy nem
• Lord: Örökké
• Republic: Köztársaság
• Tabáni István: Ments meg!

DVD
• Ászok ásza
• Ami a bibliából kimaradt
• Cloverfield
• Coco Chanel
• Az elektromos ködben
• Jégtörők 3.
• Titokzatos lények legendái
• A velencei csatornák titkai

Tisztelt Adózók!
A Vasvári Középiskoláért Alapítvány

kuratóriuma megköszöni, hogy személyi
jövedelemadójuk 1%-ával támogattak
bennünket. A 2009-ben felajánlott összeg
137.061 Ft volt. A pénzt a hátrányos
helyzetű tanulók támogatására, illetve ta-
nulóink ismereteit bővítő programok
megvalósítására kívánjuk fordítani.

Kérjük továbbra is támogassák az
alapítványt az adójuk 1%-val!

A Vasvári Középiskoláért Alapít-
vány adószáma: 18895959-1-18.

Köszönjük!
Az alapítvány kuratóriuma
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MEGHOSSZABBÍTOTTUK!!!
• IP TELEFON SZOLGÁLTATÁS 500 Ft-os HAVIDÍJJAL!!!

• KORLÁTLAN INTERNET SZOLGÁLTATÁS MÁR 3000 Ft-tól

• KTV + INTERNET + TELEFON EGYÜTT AKÁR 4600 Ft-tól

Miért válasszon minket?
ü Akár 3 szolgáltatást is igénybe vehet a legolcsóbb áron!
ü Havonta 1 db számla, kombi csomag esetén!
ü Lakáson belül több vételi hely igénybe vehető, plusz díj nélkül!
ü Nincs szükség beltéri egységre, ami plusz áramot fogyaszt!
ü A család minden tagja megtalálhatja

a neki leginkább megfelelő csatornát!
ü Időjárástól függetlenül, kiváló kép- és

hangminőség!
ü Új előfizetőinknek a csatlakozás DÍJTALAN és

1 héten belül vállaljuk a bekötést!
Miért jó az Ip telefon?

ü Mert mindössze 500 Ft-os alapdíjjal szolgálta-
tunk,
hihetetlenül alacsony percdíjakkal (hálózaton belül 1 Ft/perc) és
kapcsolási díj nélkül!

ü Egyszeri 1.250 Ft-os díjért megtarthatja a régi számát és
a lemondást is cégünk intézi a másik szolgáltatóval!

További információért keresse ügyfélszolgálatunkat, ahol kollégánk készséggel áll
rendelkezésére személyesen a Vasvár, Petőfi S. u. 14. szám alatti irodánkban vagy
a 94/370-598-as, illetve a 92/550-626-os telefonszámon.

Áraink forintban értendők és az áfát tartalmazzák!
A tájékoztatás nem teljes körű, bővebb információért keresse fel ügyfélszolgálatunkat!

Pb gázpalack legkedvezőbb

áron 4100 Ft
HÁZHOZ SZÁLLÍTVA!

Tel.: +36-94-371-542
+36-30-263-0624 +36-70-503-4922

• Vasvár központjában, csendes helyen,
70 nm-es 3 szobás, felújított földszinti lakás
jelentős árkedvezménnyel eladó. Tel.: +36-
30/276-0017.

• Garázs kiadó Vasváron, Béri B. Á. ut-
cában. Érdeklődni: 06/30/965-0180.

Apróhirdetés

Vasvári Újság
az interneten is:

www.vasvar.hu


